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افزایش مبتلایان کرونای انگلیسی
در هرمزگان به ۸۷ نفر

 پهلوگیری سه فروند کشتی اقیانوس پیما 
در بندر شهیدباهنر

رای به برنامه ها و عملکردها
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ظرفیت سازی در استاندارد با هدف 
توسعه تجارت افزایش می یابد

گروه گزارش // رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: سازمان ملی استاندارد مصمم است در واردات 
کالاهای ملوانی شرایط تسهیل کننده را فراهم نماید تا دغدغه ملوانان در این حوزه کاهش یابد. 

  به گزارش خبرنگار دریا ؛ غلامرضا شــریعتی در کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی استان  با تبریک اعیاد 
 شــعبانیه افزود : البته این تسهیل شــرایط با حفظ امنیت غذایی مردم و درنظرگرفتن تمامی جوانب صورت 
می گیرد. شریعتی اظهار داشت: تسهیل در واردات کالاهای ملوانی باعث افزایش اعتماد تاجران به سازمان ملی 
استاندارد می شود. وی خاطرنشان کرد: اطلاع داریم که کالاهای ملوانی، سود زیادی را نصیب ملوانان نمی کند  
وبه همین دلیل هم بایستی شرایط واردات کالاهای ملوانی تسهیل شود که سازمان ملی استاندارد بدنبال تحقق 
آن است. رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: همچنین این سازمان در شرایط تحریم بسته های حمایتی جهت 
تجارت، واردات و صادرات کالا ها و... را در حال اجر دارد. وی گفت: استان هرمزگان پیشانی تجارت کشور و 
دروازه خروج و ورود کشور  است و نقش این استان در صادرات و واردات و ارزآوری برای کشور بر هیچکس 
پوشیده نیست و سرمایه گذاری زیادی در این حوزه شده است.  شریعتی اظهار داشت : خلق ثروت در کشور از 
دروازه هرمزگان صورت می گیرد و به همین دلیل می توانیم در نظام تجارت جهانی عرض اندام کنیم و با توجه 
به ظرفیتی که استان هرمزگان برای کشور ایجاد کرده است، از این منظر بایستی برای تسهیل شرایط صادرات 

و واردات بسیج شویم و عواید از اجرای تسهیلات عاید کشور می شود. رئیس سازمان ملی استاندارد گفت: 
عدم تسهیل شرایط باعث به نفس افتادن تولید و ارزآوری می شود و به همین دلیل مصمم به تسهیل شرایط 
صادرات و واردات و... هستیم. وی گفت: زیرساخت های استانداردسازی بایستی با حجم کارکردش و ظرفیت 
های موجود در هر استانی باشد ودنبال بهبود ساختارهای استاندارد هرمزگان متناسب با شرایط استان هستیم 
تا ادارات استاندارد در تمامی بنادر استان هرمزگان که حضور کم رنگی داریم و یا حضور نداریم، فعال شوند.

   رئیس ســازمان ملی استاندارد گفت: ایجاد زیرســاخت جدید را متناسب  با قانون تقویت و توسعه نظام 
استاندارد را در حال نوشتن و تدوین هستیم که از نظرات مدیران کل استاندارد برخی استان ها ازجمله هرمزگان 
بهره می گیریم؛ زیرا استان هرمزگان جزو استان های کلیدی و مهم برای سازمان ملی استاندارد است. شریعتی 
اظهار داشت : بدنبال افزایش رضایت مسئولان و مردم در استان هرمزگان هستیم.ریس سازمان ملی استاندارد 
گفت: پیشنهادهای شاخص کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی هرمزگان که نیازمند تصویب در کارگروه های 
ملی اســت، به صورت فوری از سوی سازمان ملی استاندارد در این کارگروه ها مطرح و  مورد بررسی قرار 

خواهد گرفت.

 اقدام اساسی اتاق بازرگانی بندرعباس 
در متعادل سازی قیمت موز
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نماینده ولی فقیه در هرمزگان خبر داد

آغاز مجدد اقدامات 
حمایتی از فروردین ماه

استاندار هرمزگان:

سرمایه گذاری 
در مناطق روستایی 

تسریع شود

نگرانیم مردم با سفرهای نوروزی 
 کرونا را در کشور 

پخش کنند

ادامه از تیتر یک//
از  بازدیــد  بــه  اشــاره  بــا  همچنیــن  وی     
 بندر شــهید رجایی و واحدهای تولیدی و تأکید بر 
تسهیل گری امور صادراتی، اظهار داشت: در جلسه 
 کارگروه صادرات غیر نفتی، مســائل و مشکلات 
 گــروه هــای مختلف شــامل گمــرک، اتحادیه 
ترخیص کاران، جهاد کشــاورزی، شیلات، سازمان 
صنعت و معدن و موضوع کالاهــای ملوانی مورد 
بررســی قرار گرفت که مقرر شد با توجه به شرایط 
خاص کشور، اقدامات لازم به منظور تسهیل صادرات 
از سوی ســازمان ملی اســتاندارد انجام شود.وی 
 افزود: سازمان ملی استاندارد برای تسهیل تجارت، 
بســته های حمایتی را تدارک دیده که دو موضوع 
امنیــت غذایی و  کیفیت به عنوان مکمل هم در این 
بســته ها مورد توجه قرار گرفته و از سویی شرایط 
تجارو ملوانان برای صــادرات و واردات کالاهای 
اساسی تسهیل می شود.رییس سازمان ملی استاندارد، 
گفت: تصمیماتی که از سوی سازمان ملی استاندارد 
برای تسهیل شرایط واردات و صادرات در هرمزگان 
اتخاذ می شــود تصمیماتی اســت که نتیجه آن در 
کل کشور اثرگذار اســت، چرا که این استان دروازه 
 اصلــی ورود و خروج کالا در کشــور محســوب 
می شــود و نیازمنــد توجه ویژه است.شــریعتی 
خاطرنشان کرد: در نشست کارگروه توسعه صادرات 
غیرنفتی هرمزگان برخی پیشنهادات مصوب شد اما 
بنا به شرایط ویژه این استان، برخی از پیشنهادهای 
 شــاخص نشســت امروز که نیازمند تصویب در

 کارگروه های ملی است به صورت فوری از سوی 
ســازمان ملی استاندارد در این کارگروه ها مطرح و  

مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
  حمایت استاندار از استاندارد هرمزگان 

 فریدون همتی اســتاندار هرمزگان نیز در کارگروه 
توسعه صادرات غیرنفتی استان که با حضور رئیس 
ســازمان ملی استاندارد برگزارشــد؛ با قدردانی از 
رئیس سازمان ملی استاندارد که هرمزگان را به عنوان 
 اولین استان پس از انتصاب برای سفر وبازدید قرار
داده اند؛ افزود: امیدواریم با حضور شریعتی که تجربه 
مدیریتی نیزدارد، تحولــی را درحوزه های مختلف 
استاندارد ایران شــاهد باشیم. همتی اظهار داشت : 
وظیفه استاندارد در  اطمینان بخشی به سلامت کالا 
حائز اهمیت است. وی خاطرنشان کرد: بایستی در 
کمترین زمان ممکن و با کمترین هزینه و با پرهیز از 
موازی کاری، امورات تولید کنندگان، صادرکنندگان 
و واردکنندگان را انجام داد. استاندار هرمزگان گفت: 
کارگروه ها نیز بایستی برای رفع مشکلات مردم در 
حوزه های مختلف تصمیمات لازم را اتخاذ نمایند. 
وی بر حمایت خود از استاندارد هرمزگان تاکید کرد.

استاندار هرمزگان گفت: سازمان استاندارد در تحقق 
اهداف حوزه تولید، صادرات و واردات کالا و همچنین 
رضایتمندی مصرف کنندگان کالا با تایید و اطمینان 
بخشی نسبت به کیفیت و سلامت کالاها نقش مهمی 
دارد.  همتی  با تاکید بر لزوم تســریع در روند انجام 
کارها در حوزه تولید، صادرات و واردات کالا، عنوان 
کرد: باید با ایجاد سهولت و تسریع در روند انجام امور 
مربوط به تولیدکنندگان، صادرکنندگان و واردکنندگان 
کالا، شرایط مناسبی را جهت افزایش رضایتمندی در 
این حوزه فراهم کنیم.وی به نقش مهم و موثر سازمان 
استاندارد در صادرات، واردات و تولید کالا اشاره کرد 
و افزود: استاندارد از سازمان های بسیار مهم است که 
نقش موثری در تایید و اطمینان بخشی در خصوص 
کیفیت تمامی کالاها دارد.استاندار هرمزگان با تاکید بر 
لزوم پرهیــز از موازی کاری در این مقوله، ادامه داد: 
ســازمان ها و نهادهای مختلف که در زمینه بررسی 
سلامت و استاندارد کالا نقش دارند، باید با همکاری 
بیشتر با یکدیگر، از موازی کاری جلوگیری و شرایطی 
را فراهم کنند که به ســرعت پاسخگوی مراجعان 
خود باشند.همتی تصریح کرد: سازمان استاندارد در 

تحقق اهداف حوزه تولید، صادرات و واردات کالا و 
همچنین رضایتمندی مصرف کنندگان کالاها با تایید 
و اطمینان بخشی نسبت به کیفیت و سلامت کالا نقش 
مهمی دارد و باید متناســب با این جایگاه و اهمیت 
نسبت به روان سازی و تسهیل امور و افزایش اطمینان 
مردم نسبت به کالاهای مصرفی اقدام کند.وی گفت: 
تســریع در روند انجام کارها، تاثیر بسیار خوبی در 
فعالیت های مربوط به تولید و صادرات کالا دارد و 
فعالان این بخش انتظار خدمات دقیق و صحیح در 
این حوزه را دارند که باید آن را محقق کنیم.اســتان 
هرمزگان همچنین از تلاش های مجموعه سازمان 
ملی استاندارد و اداره کل استاندارد استان هرمزگان 

تشکر و قدردانی کرد.
  عملکرد استاندارد هرمزگان 

  مدیرکل اســتاندارد هرمزگان نیز  در این جلســه 
با بیان اینکه اســتاندارد در ده نقطه اســتان فعالیت 
دارد؛ گفت: نیاز اســت متناسب با توسعه استان،در 
 حوزه اســتاندارد نیز متناســب با فرایند توســعه، 
توانمندی های مان نیز افزایش یابد. عیسی باقرزاده 
افزود: در یازده ماهه ســال جــاری به کمک مراکز 

تحقیقاتی و دانشــگاهی 148 اســتاندارد تدوین یا 
بازنگری شــده و 32 اســتاندارد جدید از استان به 
استاندارد کشور  اضافه شــده است. باقرزاده اظهار 
داشت: 26 هزار و 603 اظهارنامه گمرکی در یازده 
ماه سال جاری بررسی و کارشناسی  شد که 3889 
اظهارنامــه صادراتی و 22هــزار و 714 اظهارنامه 
وارداتی بود  و نتیجه را به گمرکات اعلام کردیم که 
2800 اظهارنامه در حوزه صادرات مواد نفتی است. 
باقرزاده اظهارداشت: در یازده ماهه اخیر 80 محموله 
که با استانداردها انطباق نداشتند را به گمرک اعلام 
کردیم. وی گفت: 1016مورد بازدید را از واحدهای 
 تولیدی و خدماتی، ســیلندر پرکنی، جایگاه های 
ســی ان جی، 6150مورد بازدید از ســطح بازار و 
 مراکز تمرکز، توزیع و فروش کالاهای مشمول، 935 
نمونه برداری از واحدهای تولیدی و مراکز عرضه و 
462 بازرسی و صدور گواهینامه آسانسورهای برقی  
داشتیم و کنترل وبازدید از سطح بازار تا نوروز و ماه 
رمضان ادامه دارد. مدیرکل استاندارد هرمزگان گفت: 
برای 114 محصول جدید در این مدت پروانه و مجوز 
کاربرد علامت استاندارد صادر شده و 9 پروانه تمدید 
و 26 پروانه تعلیق پروانه کاربرد استاندارد و اخطار 
دادیم و 55 مورد هم ابطال پروانه کاربرد اســتاندارد 
 داشتیم.  وی گفت: 2400مورد آزمون در زمینه کنترل 
نازل های عرضه سوخت و 152 مورد نیز بازدید از 
جایگاه های ســی ان جی  از لحاظ میزان سوختی 
که در اختیار شــهروندان قرار می دادند، داشــتیم. 
باقرزاده گفت: در 11ماه اخیر 2477 مورد آزمایش 
از ترازوها و باسکول ها داشتیم. مدیرکل استاندارد 
هرمزگان با بیان اینکه کارگاه های طلاســازی در 
هرمزگان نیز فعال شده اند، گفت: 27مورد بازدید از 
این مراکــز و 174 مورد بازدید از مراکز عرضه طلا 
و 15 مــورد نمونه برداری و آزمون مصنوعات طلا 
داشتیم. به گفته وی، استاندارد هرمزگان از واگذاری 

امورات به بخش خصوصی استقبال نموده و در حال 
 حاضر 58 شرکت های همکار بخش خصوصی در 
حوزه های مختلف و 41 شــرکت بازرســی نیز در 
اســتان فعال هستند. مدیرکل اســتاندارد هرمزگان 
گفــت: در یازده ماه امســال 125 میلیــارد تومان 
درآمدزایی داشــتیم و استاندارد هرمزگان دستگاهی 
 درآمدزاست. باقرزاده از 94 بازدید فنی و مراقبتی از 
آزمایشــگاه ها و 44 بازدید از شرکت های بازرسی 
کالا و 22 مــورد صدور و تمدیــد گواهینامه تایید 
صلاحیت آزمایشگاه ها و شرکت های بازرسی در 
یازده ماه امســال خبرداد. وی گفت:در حال حاضر 
5اداره کل گمرک در اســتان فعال هستند. باقرزاده 
بابیان اینکه از واگذاری امورات به بخش خصوصی و 
کاهش تصدی گری دولت حمایت می کنیم واز طرفی 

دیگر  در بحت حاکمیتی نیز نیاز به حمایت بیشتری 
در استان داریم و بایستی توسعه استاندارد در هرمزگان 
متناسب با فرایند توسعه همه جانبه استان تناسب داشته 
باشــد ؛ تاکید کرد : ضرورت دارد اداره استاندارد در 
بندر شهید باهنر بندرعباس نیز فعالیت داشته باشد. 
مدیرکل اســتاندارد هرمزگان از برگزاری 8824 نفر 
ساعت آموزش درون ســازمانی، 4059نفرساعت 
تایید صلاحیت مدیران کنتــرل کیفیت و 14هزار و 
906 نفر ساعت سایر آموزش های برون سازمانی در 
11ماه در استان خبر داد. گفتنی است رئیس سازمان 
ملی اســتاندارد در سفر به بندرعباس با نماینده ولی 
 فقیه در استان، استاندار هرمزگان نیز دیدار کرد و از 
بخش های مختلف اداره کل اســتاندارد هرمزگان و 

بندرشهید رجایی بندرعباس نیز بازدید کرد.

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران خبر داد

عزم استاندارد برای تسهیل در واردات کالاهای ملوانی 

ادامه در همین صفحه

تسهیل در واردات کالاهای ملوانی باعث افزایش اعتماد تاجران به سازمان ملی استاندارد می شود 

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران خبر داد

عزم استاندارد 
برای تسهیل در واردات کالاهای ملوانی 

شهرداری جناح 

»

نوبت دوم
شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان در نظر دارد خدمات مربوط پیمایش ، تست کنتورهای 

آب ، شناسایی  تامین و  تعویض کنتورهای معیوب  و کم کارکرد مشترکین تحت پوشش 
شهر های استان هرمزگان  را با استفاده از تسهیلات بندالف تبصره 18 قانون بودجه کشور 
و از طریــق رقابت عمومی و با رعایت قوانین، مقررات و آیین نامه های اجرایی مربوطه و 

با مشخصات ذیل ، به سرمایه گذار واجد شرایط واگذار نماید.کلیه متقاضیان با امکان تامین سرمایه مورد نیاز و 
داشتن ســابقه مدیریتی، اجرایی و بهره برداری در پروژه های مشابه ، می توانند جهت دریافت اسناد فراخوان 
شناسایی  این شرکت به  نشانی هرمزگان ، بلوار ناصر ، جنب بیمارستان شریعتی، شرکت آب و فاضلاب استان 

هرمزگان ، کدپستی 64575-79149 ، نسبت به دریافت اسناد اقدام نمایند. 
الف- مشخصات کلی پروژه : کارفرما و دستگاه مناقصه گزار: شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان

* موضوع عملیات :  تامین و  تعویض کنتورهای آب  خراب  و کم کارکرد مشترکین تحت پوشش شرکت آب و 
فاضلاب استان هرمزگان  )شامل خدمات  پیمایش ، تست و تامین و تعویض کنتور در اقطار مختلف ( با استفاده 
از تسهیلات بندالف تبصره 18 قانون بودجه کشور* محل اجرای کار: محدوده خدمات رسانی کارفرما در استان 

هرمــزگان* مدت انجام پروژه: دوره اجرا  و تنفس : 2 ســال دوره بازپرداخت : 5 ســال * برآورد هزینه :  
150.592 میلیارد ریال که مطابق با شیوه نامه فرایند اجرایی قرارداد عاملیت شماره 1592/270000/22 مورخ  
99/08/12 منعقده فی مابین بانک توسعه تعاون و شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور پرداخت می گردد .* 
شــیوه پرداخت : از پایان سال دوم تا انتهای سال هفتم در فواصل زمانی 75 روزه )دو و نیم ماهه( و متناسب با 
صورت وضعیت های تأیید شده. *  مشوق پرداخت: شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان یک حساب مشترک 
بانکی با سرمایه گذار افتتاح می نماید و افزایش درآمد )اعم از آب بها، فاضلاب بها و جریمه الگوی مصرف( ناشی 
از تعویض کنتورها نسبت به دوره های قرائت قبل از تعویض کنتور را محاسبه و به صورت مستمر به این حساب 
بانکی منتقل می نماید. در صورت رسیدن موجودی این حساب به مبلغ صورت وضعیت های تأیید شده، این صورت 
وضعیت ها پیش از موعد تسویه خواهند گردید.* ب - برنامه زمانبندی : * مبلغ خرید اسناد : 5.000.000 

ریال به شماره حساب سپهر 0102934990003 بانک صادرات شعبه گلشهر جهت فروش ارزیابی مناقصه
مهلت زمانی دریافت ارزیابی مناقصه: ساعت 14 تاریخ 99/12/25 ساعت 14 تاریخ 1400/01/18

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 14 مورخ 1400/01/31
زمان بازگشایی پاکت ها :  ساعت 10  مورخ 1400/02/01

مناقصه گران پس از دریافت و مطالعه اسناد تا ســاعت 15:00 مورخ 1400/01/31 مهلت خواهند داشت تا 
اسناد مربوطه را تکمیل و در پاکت لاک و مهر شده به دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان به نشانی 
هرمزگان، بلوار ناصر ، جنب بیمارســتان شریعتی، شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان ، کدپستی 64575-

79149 تحویل و رسید دریافت نمایند .
 اطلاعات و اسناد مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی از طریق ارسال دعوتنامه به مناقصه گران واجد 
شرایط ارسال خواهد شد . جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه با شماره 33350582-87-

076 تماس حاصل فرمایید .

 شناسایی ،تامین و  تعویض کنتورهای آب  معیوب  و کم کارکرد مشترکین
ر آگهی فراخوان شناسایی سرمایه گذا

گانی  شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان     روابط عمومی و آموزش هم
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 اقدام اساسی اتاق بازرگانی بندرعباس 
در متعادل سازی قیمت موز

  گروه خبر //  این روزها که قیمت موز در بازار  افزایش یافته و بازار 
با کمبود مواجه است اتاق بازرگانی بندرعباس طی نامه ای به مسئولان 
استانی و کشوری و ارائه پیشنهادی اساسی و سازنده قصد دارد علاوه بر 
جایگزینی محصولات دیگر برای صادرات به تعدیل قیمت موز و دیگر 
میوه جات در بازار نیز کمک نماید.به گزارش خبرنگار دریا ، با توجه 
به اینکه واردات موز منوط به صادرات سیب شده است و همچنین با 
توجه به اینکه ممکن اســت قیمت سیب در بازار به دلیل کمبودی که 
ایجاد خواهد شد دچار اختلال شود اتاق بازرگانی بندرعباس خواستار 
جایگزینــی محصولات خارج از فصل در قبال واردات موز شــد.بر 
اساس این پیشنهاد می توان با یک برنامه مدون محصولاتی خارج از 
فصــل نظیر گوجه فرنگی، بادمجان، فلفل دلمه ی و پیاز را جایگزین 
سیب نمود بدین ترتیب ارز حاصل از صادرات محصولات صیفی جهت 
واردات موز قلمداد می شود و محصولات خارج از فصل نیز بر روی 
دست کشاورزان انباشته نمی شود.بر اساس نامه ارسالی از سوی اتاق 
بازرگانی بندرعبــاس جایگزین کردن محصولات خارج  از فصل به 
 جای صادرات ســیب سبب متعادل سازی بازار و کمک به کشاورزان 
می شــود.اتاق بازرگانی بندرعباس به دنبــال برطرف کردن دغدغه 
بســیاری از کشاورزان استانی برای فروش و بازاریابی محصولاتشان 
رایزنی ها را در سطح ملی و استانی در بعد وسیعی آغاز کرده است که 
امید می رود این پیشنهادت و خواسته های کارشناسی شده که توسط 
تیم خبره اقتصادی اتاق بازرگانی بندرعباس ارائه می شود به بهترین 

شکل ممکن توسط نهادهای تصمیم گیرنده به کار گرفته شود.

هرمزگان در توسعه طرح های 
پرورش ماهی درقفس پیشتاز است

  گروه خبر //  رئیس گروه پروش ماهیان دریایی شیلات هرمزگان 
گفــت: طرح پرورش ماهی در قفس به عنوان فعالیتهای شــاخص و 
مهم ترین طرح اقتصاد مقاومتی درشیلاتی یاد می شود و از همین رو این 
استان در توسعه آن پیشتاز است.ایرج قایینی افزود: این طرح در دولت 
تدبیر وامید مورد توجه جدی قرار گرفته که علاوه بر اشــتغال جامعه 
صیادی در آبزی پروری موجب کاهش برداشت از ذخایر طبیعی آبزیان 
می شــود و نقش موثری در حفظ این ذخایر خواهد داشت.وی ادامه 
داد: پــرورش ماهیان دریایی در قفس علاوه بر کمک به حفظ ذخایر 
آبزیان، به عنوان یکی از فرصت های مناسب سرمایه گذاری در حوزه 
شــیلات استان هرمزگان محسوب می شود که به صورت آزمایشی از 
سال 86 در جزیره هنگام و بندر آفتاب اجرایی شد.رئیس گروه پروش 
ماهیان دریایی شیلات هرمزگان اظهار داشت: ظرفیت بالای تولید به 
علت وسعت دریاها، نبود نیاز به هوادهی، کاهش هزینه های تامین و 
نگه داری، شرایط مناسب پرورشی و کمبود گونه های مناسب که طیف 
وسیعی از غذای مردم را تشکیل می دهند را از مهم ترین علل موفقیت 
این اســتان در پرورش ماهی در دریا عنوان می کنند.قایینی، یکی از 
برنامه های اولویت دار در راســتای حفظ ذخایر طبیعی آبزیان دریایی 
به مشــارکت تعاونی های صیادی در اجرای آن اشاره کرد و افزود: در 
سال های اخیر با افزایش صید بی رویه و کاهش ذخایر برخی آبزیان، 
لزوم توســعه طرح های مرتبط با پرورش ماهی در قفس در هرمزگان 
دو چندان شده است.وی یادآورشد: بازسازی ذخایر آبزیان نقش مهمی 
در ایجاد اشتغال پایدار صیادان ایفا کرده اما با توجه به اینکه این ذخایر 
درخطر نابودی قرار گرفته، توجه به این موضوع بسیار مهم است.بنا به 
اظهار وی استان هرمزگان به واسطه گستردگی دریا و جزایر و وجود 
53 واحد قفس علاوه بر صیدهای عادی و استخرهای پرورش آبزیان 

درساحل، در تولید پرورش ماهی در قفس در کشور پیشرو است.

خبر

خبری

سه شنبه 26 اسفند 1399

2 شعبان 1442

سال بیستم 3563

    
سرمقاله

  درحالی افراد مختلفی با دیدگاه های متفاوت کاندیداهای 
ورود به پارلمان محلی شــورای شهر هستند و در انتخابات 
شــرکت می کنند کــه تجربه ادوار مختلف نشــان می دهد، 
مردم کمتر از برخی شــوراها و اعضای شورا رضایت داشته 
و بیشــتر شورایی ها پس از کسب رای، وعده و وظایف خود 
را فراموش می کنند ودر برخی مناطق هم شــاهد بازداشت 
برخــی از اعضای شــوراها بدلایل مختلــف بودیم و این 
 موضوعات نشان می دهد که هم بایستی چتر نظارتی در تایید 
صلاحیت ها گســترده تر باشــد و به راحتی هر کسی نتواند 
وارد این رقابت شود و هم مردم در انتخابشان دقیق تر شوند.

در این دوره هم با توجــه به تجربه ای که مردم از نتایج نوع 
انتحاب شان از ادوار گذشته دارند، بایستی در گزینش ها توجه 
 بیشتری نموده و به برنامه ها و عملکردها رای دهند و چندان به 
وعده ها دل خوش نکنند. از طرفی دیگر اعضای شــوراهای 
شهر و روستا درصورتیکه قصد کاندیداتوری برای دور بعدی 
شــوراها را دارند، در گام نخست بایستی عملکرد چهارساله 
فعالیت خود را به موکلان شــان بدهند و بعد وارد گود رقابت 
انتخابات شوند. به مردم از وعده های شان بگویند که چهارسال 
 قبل دادند و شــفاف بیــان کنند در این مدت چــه میزان از 
وعده های شان را عملیاتی کرده اند؟در شهری مانند بندرعباس 
هم نیاز اســت هم اعضای فعلی و سابق شورا که باری دیگر 
قصد کاندیداتوری دارند، به مردم از عملکردشــان در شورا و 
برنامه های شان برای شورای بعدی  بگویند و هم کاندیداهای 
جدید که برای نخســتین مرتبه اعتماد شهروندان به خودشان 
 را می خواهنــد محک بزنند، از برنامه هــای عملیاتی و نه 
شعاری شان به مردم بگویند واگر صداوسیما نیز شرایط مناظره 
بین کاندیداها را می توانســت فراهــم کند، بطور حتم برخی 
از کاندیداها وارد این عرصه نمی شــوند و متوجه می شوند 
 که بایستی با برنامه باشــند و از برنامه ها و عملکردشان در 
حوزه های مختلف دفاع کنند. برخی هم که می خواهند با رانت 
و اسپانســرهای اقتصادی وسیاسی و... وارد عرصه انتخابات 
شوند، بطور حتم برای مردم اقدامی نخواهند داشت که شوراها 
در ادوار مختلف این موضوع را به اثبات رسانده اند وبه همین 
دلیل یکی از گلایه های مشترک ساکنان محلات این است که 
اعضای شوراها در زمان کاندیداتوری وعده های امیدوارکننده 
و زیبایی را می دادند که پس از انتخاب شــدن و بعد از جمعه 
انتخابات، بیشتر منتخبان ، موکلان شان را به فراموشی سپرده 
و دسترسی به آنها دشورار شده و حتی حاضر نبوده به محلات 
بروند وبازدید کرده و با مردم گفتگو کنند و مشکلات را ببینند 
و تدابیر لازم را بیندیشــند.البته با این شــرایط و تجربه های 
پیشــین انتظار می رود تایید صلاحیت ها با ریزبینی بیشتری 
 صورت گیرد و مردم هم متفاوت با گذشته انتخاب کنند تا از 

انتخاب شان در آینده راضی باشند.
  علی زارعی

رای به برنامه ها و عملکردها

 گروه خبر // نماینــده ولی فقیه در 
هرمزگان با موفق برشمردن کمک های 
استان  بضاعت  کم  مردم  به  معیشتی 
در طرح های مواســات و همدلی در 
سال جاری گفت: اقدامات حمایتی در 
سال ۱۴۰۰ از فروردین ماه مجددا آغاز 
می شود تا بخشی از مشکلات مردمی 

کاهش یابد. 
  حجت الاســلام والمســلمین محمــد 
بسته های  عبادی زاده در مراســم توزیع 
معیشتی در بین نیازمندان استان هرمزگان 
اظهار داشــت: لازم است در ابتدا از تمام 

دســتگاه ها، نهادها و مردم خیری که در 
ســال جاری با توجه به شیوع ویروس 
کرونا در کنار مردم نیازمند بودند و با توزیع 
بسته های معیشــتی به یاری آنان رفتند 
تقدیر کنم.وی افزود: ستاد اجرایی فرمان 
امام در استان در ســال جاری اقدامات 
بسیار خوب و متنوعی و امید بخشی در 
بخش های مختلف انجام داده است که باید 
از آنها و به خصوص مدیرکل این ســتاد 
در هرمزگان تشکر کرد.نماینده ولی فقیه در 
استان هرمزگان گفت: ستاد اجرایی فرمان 
امام در بخش توزیع بسته های معیشتی که 

یک حرکت ارزشــمند و خوب خصوصا 
در این ایام ســخت کرونایی بود توانست 
بخشی از آلام مردمی که نیازمند هستند 
را پوشش دهد.وی تصریح کرد: این نهاد 
توانســت در بخش های مختلف از جمله 
آزادی زندانیان، کمک به ساخت مسکن 
محرومان، کمــک به برنامه های فرهنگی 
و ورزشی، حوزه کمک به سیل زدگان و 
زلزله زدگان نیز نقش موثری داشته باشد 
و من از نزدیک شــاهد این اتفاقات بودم 
نقش ســتاد در کنار سایر دستگاه ها یک 
نقش برجسته و موثر بود.عبادی زاده گفت: 

در همه برنامه های یک سال اخیر اقدامات 
خوبی صورت گرفته و بنیاد احســان نیز 
یک کار ارزشــمند با توزیع یک میلیون 
بسته معیشتی در سراسر کشور را آغاز کرد 
و در پایان ســال نیز با یک میلیون بسته 
معیشتی که سهم استان هرمزگان 12 هزار 
بسته معیشتی بود اقدام خوبی بود و نوید 
بخش سال روشنی در سال آینده خواهد 
داد. اقدامات حمایتی در ســال 1400 از 
فروردین ماه مجددا آغاز می شود تا بخشی 
از مشکلات مردمی کاهش یابد.به گزارش  
تسنیم ، امام جمعه بندرعباس تاکید کرد: 

در این ســالی که گذشت از همه عزیزانی 
که در دستگاه ها و نهادهای مختلف تلاش 
کردند به خصوص اســتاندار که همواره 
همراه بودند و از دســتگاه ها و بنگاه های 
مختلف حمایت ها را جــذب کردند، از 
نهاد کمیته امداد و رده های مختلف ســپاه 
و ارتش در اســتان هرمزگان که اقدامات 
بســیار خوبی انجام دادند تا مردم سختی 
کرونایی را کمتر احساس کنند به صورت 

ویژه تشکر کنم.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان خبر داد

آغاز مجدد اقدامات حمایتی از فروردین ماه

گروه خبر //  معاون نظارت، بازرسی وحمایت از 
حقوق مصرف کنندگان سازمان صنعت، معدن 
وتجارت هرمــزگان گفت: ۲۲ پرونده تخلف به 
اررش ۱۲ میلیارد ریال بــرای مرغداری ها و 

کشتارگاهای صنعتی استان تشکیل شد. 
   عبدالرضــا پیروی منش با اعــلام این خبر افزود: 
بازرســان بیش از 296 مورد از واحدهای مرغداری 
در ســطح استان هرمزگان بازرســی کردند.وی بیان 

داشــت:همچنین باتوجه به مصوبه ستاد تنظیم بازار 
هرمزگان مبنی بر اعلام لیســت واحدهای مرغداری 
که مرغ خود را بر اســاس مجوز صادره از اداره کل 
دامپزشکی استان به واحد کشتارگاهی تحویل نداده، 
تعــداد 202 پرونده تخلف عرضه خارج از شــبکه 
مــرغ به ارزش 109 میلیارد ریال تشــکیل و جهت 
سیر مراحل قانونی به اداره تعزیرات حکومتی معرفی 
شــدند.پیروی منش تصریح کرد: درصورت مشاهده 

هرگونــه تخلــف از جمله عرضه خارج از شــبکه 
کالاهای اساسی، رعایت نکردن قیمت های مصوب، 
گرانفروشی، اخفاء و امتناع از عرضه بر اساس قوانین 
نظام صنفی و تعزیرات حکومتی با متخلفان برخورد 

جدی و قانونی خواهدشد.
  پیــروی منــش در پایــان از مردم خواســت در 
صورت مشــاهده هرگونه تخلــف در این خصوص 
و یا ســایر تخلف های اقتصادی و صنفی به شماره 

124 ستاد خبری ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
 هرمزگان اطلاع دهند.طبق اعلام سخنگوی سازمان 
جهاد کشــاورزی هرمزگان، نیاز روزانه هرمزگان به 
مرغ گرم حدود 90 تا 110 تن بوده و سازمان جهاد 
کشــاورزی طبق این نیاز اقدام به کشتار مرغ می کند.
براساس مصوبه نشست هماهنگی توسط صنعت، معدن 
و تجارت هرمزگان و ستاد تنظیم بازار این نیاز به مرغ 
گرم هم اکنون به 120 تن به صورت روزانه رســیده 
و ســازمان جهادکشاورزی با آمادگی کامل نسبت به 
کشــتار این میزان به صورت روزانه اقدام می کند.به 
گزارش ایرنا ؛ تا پایان امسال هیچ کمبودی در زمینه 
تامین مرغ نخواهیم داشت و مرغ به میزان کافی جهت 

کشتار در مرغداری های استان وجود دارد.

معاون نظارت سازمان صمت استان خبر داد

ثبت ۱۲ میلیارد تخلف برای مرغداریهای هرمزگان 

پشت پرده سیاست 

آغاز چالش های درون گروهی»سعید محمد«  
گرچه ترقی نقل قول منتسب به خود را تکذیب کرد اما انتقادات موتلفه و جمعیت رهپویان 
از سعید محمد نشان می دهد که بسیاری از اصولگرایان سر همراهی با او ندارند .سعید محمد 
بعد از اعلام کاندیداتوری خود، روز های خوبی را نگذرانده اســت. از حواشی که ویدئو و 
پوستر انتخاباتی او در فضای مجازی داشت نگذشته، اظهارنظر های سیاسیون شروع شد. 
اظهاراتی که چندان رنگ و بوی استقبال ندارد. بخشی از اصولگرایان که گویا عموما سنتی ها 
هســتند، از ورود محمد به انتخابات خوششان نیامده و رسانه های اصلاح طلب نیز از این 
»استقبال سرد از سعید محمد« استقبال می کنند. اولین مخالفت ها با سعید محمد از موتلفه 
آغاز شد. همان وقت که حمیدرضا ترقی از ناشناخته بودن محمد گفت و شانس موفقیت وی 
را اندک ارزیابی کرد. بعد هم که بادامچیان استعفای وی از فرماندهی قرارگاه خاتم الانبیاء را 
کافی ندانست و با اشاره به مشاور بودنش شائبه استفاده از امکانات سپاه را مورد توجه قرار 
داد. مخالفت های موتلفه، اما به همین جا ختم نشد و ایسنا از قول حمیدرضا ترقی نوشت 
: »کنار رفتن ایشــان از فرماندهی قرارگاه خاتم به دلیل انتخابات نبوده و خود ایشان هم 
تخلفاتی داشته که قطعا این مسئله امتیازی منفی در بررسی صلاحیت ایشان خواهد بود.«این 
موضوع البته از ســوی ترقی تکذیب شدو سعید محمدنیز این گفته را  بی پاسخ نگذاشت. 
به گزارش خبرآنلاین سعید محمد گفت: همان گونه که قبلا اعلام شده به دلیل حضور در 
انتخابات ریاست جمهوری و پرهیز از هرگونه شائبه ای از فرماندهی قرارگاه خاتم استعفا 
کردم و این استعفا مورد پذیرش فرمانده کل سپاه قرار گرفت. وی افزود: هیچ تخلفی هم 
از سوی من صورت نگرفته است.به نوشته نامه نیوز،ناگفته نماند که زمزمه مخالفت با سعید 
محمد، اما از یک جانب دیگر نیز به گوش می رسد. همین دیروز بود که سیدمحمد صادقی، 
ســخنگوی جمعیت رهپویان در واکنش به کاندیداتوری محمد گفت: »نباید فرمان اداره 
کشور به ویژه نظام جمهوری اسلامی را به دست افرادی که خودشان، سوابق شان، تیم شان، 
اطرافیان شان و مواضع شان مشخص و شناخته شده نیست، بدهیم.«از سوی دیگر اظهارات 
حسین کنعانی مقدم، دبیرکل حزب سبز مبنی بر این که سعید محمد پیشنهاد ائتلاف با محسن 
رضایی را نپذیرفته است، نشان داد که محمد نیز سر همراهی ندارد و احتمالا در روز های 
آینده بر تقابل بین او و اصولگرایان افزوده خواهد شد. این وضعیت قطعا چیزی نیست که 
رسانه های اصلاح طلب از کنار آن عبور کنند و نادیده بگیرند. از همین رو است که روزنامه 
اصلاح طلب »شرق« دیروز تیتر یک خود را به »استقبال سرد از سعید محمد« اختصاص 
داد و نوشــت: »با گذشت کمتر از یک هفته از استعفای سعید محمد از فرماندهی قرارگاه 
خاتم و اعلام کاندیداتوری برای 1400 صدا هایی مبنی بر اعلام نارضایتی یا نبود موافقت از 
سوی برخی جریان ها و چهره های اصولگرایی به گوش می رسد. این صدا ها عمدتا از طیف 
سنتی و جریان های نزدیک یا درون شورای وحدت اصولگرایان به گوش می رسد. جریانی 
که احتمالا تمایل دارد یک اصولگرای قدیمی و استخوان دار را نامزد انتخابات کند. شاید 
هم او برای آن ها یادآور وضعیتی است که خروجی اش محمود احمدی نژاد شد. تجربه ای 
که قطعا حاضر به تکرار دوباره آن نیستند. شاید  برای طیف سنتی یا اصولگرایان متقدم، 
انتخابات 1400 آخرین شانس بقا در قدرت به ویژه حوزه انتخابی است و در صورتی  که 
از دست برود، احتمال حذف همیشگی شان از ساختار وجود دارد.« روزنامه »اعتماد« 
نیز در گزارشــی با عنوان »دردسر های یک کاندیدای جوان اصولگرا« نوشت: »شاید 
همین نکته که سعید محمد تصمیم دارد بدون حمایت اصولگرایان وارد رقابت شود، باعث 
شده که گروه های مختلفی از این جریان سیاسی شروع به فعالیت علیه او کنند و به نحوی 

نگذارند که او به تنهایی وارد این کارزار انتخاباتی شود؛ 

رایزنی با همسایگان برای همگرایی منطقه ای 
جمهوری اسلامی ایران معتقد است با همکاری کشور های همسایه  می توان، صلح و امنیت را 
در منطقه بدون نیاز به حضور بیگانگان تامین کرد. در همین چارچوب، تهران دیروز میزبان 
»محمد صادق« نماینده ویژه نخست وزیر پاکستان در امور افغانستان  بود. سفارت پاکستان 
در تهران هم اعلام کرد؛ قرار اســت این گفت وگوها در سطوح بالا میان »محمدصادق« با 
مسئولان ارشد ایران درباره منطقه و افغانستان انجام شود.این اولین سفر رسمی محمد صادق 
به عنوان نماینده ویژه نخست وزیر پاکستان در امور افغانستان به ایران محسوب می شود.به 
نوشــته ایران پرس،مذاکرات ایران و پاکستان درباره روند تحولات سیاسی در افغانستان به 
دو دلیل حائز اهمیت اســت :دلیل نخست، ظرفیت های منحصر به فردی است  که به سبب 
وجود پیوندهای مشــترک بین ایران، افغانستان و پاکستان ایجاد شده است. این ظرفیت ها 
 در کنار موقعیت ژئواســتراتژیک دو کشور در همسایگی افغانستان بستر مناسبی را  برای 
 همکاری های چند جانبه فراهم ســاخته است.بنابراین مشورت ها و رایزنی های تهران و

 اســلام آباد  در این زمینه امری بدیهی  و در عین حال ضروری است.دلیل دوم اهمیت این 
مذاکرات؛ شرایط حساس منطقه و احتمال سوء استفاده گروه های تروریستی مانند القاعده 
و داعش از ادامه اختلافات در افغانستان است که می تواند امنیت کشورهای همسایه  را نیز 
به مخاطره اندازد. ضمن آن که این رایزنی ها در شــرایطی است که  گفت و گوهای صلح 
میان دولت افغانســتان و طالبان در دوحه قطر،  بی نتیجه مانده است.در همین حال منابعی 
از تحــرکات جدید آمریکا خبر داده و اعــلام کرده اند که آمریکا پیش نویس طرحی را با 
مقام های افغانستان و رهبران طالبان به اشتراک گذاشته و خواستار جایگزین شدن دولت کنونی 
افغانستان با یک دولت موقت اشتراکی در انتظار انتخابات بر اساس قانون اساسی جدید شده 
است.روسیه نیز قصد دارد تا یک کنفرانس را درباره افغانستان اواخر ماه جاری میلادی در 
مسکو برگزار کند. وزیر خارجه ترکیه هم هفته گذشته اعلام کرد که این کشور قصد میزبانی 
دور جدیدی از مذاکرات صلح افغانستان را در آوریل سال جاری میلادی در استانبول دارد.
این روندها نشان می دهند فرایند مذاکرات صلح افغانستان وارد مرحله حساسی شده است ؛ 
اما آن چه  افغانستان در شرایط کنونی به آن نیاز دارد حمایت از گفت وگو ها بین  گروه های 
مختلف افغانســتانی است .جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک همسایه همراه، همواره در 
کنار مردم و دولت افغانستان حضور داشته و از هرگونه راه حلی که به صلح پایدار و تقویت 
وحدت ملی و قومی در افغانستان منجر شود  حمایت کرده است  .»ابوالفضل ظهره وند«، سفیر 
 پیشین جمهوری اسلامی ایران در افغانستان با بیان این  که ایران در گروه قبرس که به کنفرانس
 »بن « انجامید، طراح روند صلح در این کشور بود،  می گوید: »در نشست گروه قبرس مطرح 
کردیم که همه چیز باید به رهبری افغان ها باشد و ما باید فقط بسترساز باشیم«.»سیدجمال 
فکوری بهشتی« عضو مجلس نمایندگان افغانستان نیز با تاکید براهمیت اجماع ملی در روند 
صلح افغانستان، معتقد است ؛ نقش ایران در روند صلح افغانستان از این نظر از اهمیت زیادی 
برخوردار بوده و ایران همواره از دولت و ملت افغانستان حمایت و پشتیبانی کرده است.»محمد 
جواد ظریف« وزیر امور خارجه در دیدار اخیر »عبدا... عبدا...« رئیس شورای عالی مصالحه 
ملی افغانستان در تهران ، همین نکته را یادآور شد و بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از 
روند صلح به رهبری و مدیریت افغان ها و توافق های شرکت کنندگان در گفت وگوهای بین  
گروه های مختلف افغانستانی تاکید کرد. نخستین سفر نماینده ویژه پاکستان در امور افغانستان 
نیز در راستای این روند نشانه رویکرد مشترک  تهران و اسلام آباد به همگرایی ؛ با بهره گرفتن 
از ظرفیت های سیاسی در دیپلماسی منطقه ای است که می تواند همکاری های منطقه ای را 

برای پیشبرد مذاکرات صلح در افغانستان تقویت کند. 

انعکاس  

اعتماد آنلاین نوشت : محسن هاشمی رئیس شورای شهر تهران درخصوص شرکت 
در انتخابات شورای شــهر تهران و ریاست جمهوری گفت: در انتخابات شوراها 

شرکت نمی کنم و در انتخابات ریاست جمهوری نیز قرار شد گول نخورم.
تابناک  مدعی شد : آیتی نماینده مجلس ششم گفت: من واقعا تعجب می کنم که چرا 
جهانگیری منت قدر طلبی اش را بر سر مردم می گذارد؟ آقای جهانگیری می دانست 
که اگر از دولت کنار برود هیچ جایگاه اجتماعی ندارد و باید در خانه اش گل ها را 
آب می داد. اسحاق جهانگیری به تازگی گفته است اگر در دولت دوم روحانی کنار 

نکشیدم، برای مردم بوده است و جوانمردی کردم.
نامه نیوز نوشــت : نگاهی به گمانه زنی های موجود در جریان اصلاحات نشــان 
می دهد که همزمان با جدی تر شــدن احتمال کاندیداتوری سید حسن خمینی و 
اصــرار اصلاح طلبان به وی، طیفی از اصلاح طلبان نیز جانب ظریف را گرفته اند. 
جدی ترین چالش اصلاح طلبان خالی بودن دستشــان از کاندیدای مناسب است. 
کاندیدایی که هم توان اداره کشــور را داشته باشد، هم توان جلب نظر مردم و هم 

توان عبور از فیلتر شورای نگهبان را.
خبرآنلاین نوشت : مصطفی میرســلیم  می گوید: » اصولگرایان هر بار که رقیب 
ضعیف بوده یا در صحنه نبوده به رقابت درون جریانی رو آورده اند؛ به بیانی دیگر، 
این فرایند شــناخته شده ای است که هرگاه اقلیت، ضعیف باشد بین اکثریت تفرقه 
می افتد بنابراین از همین امروز شاهد بروز نوعی رقابت در میان اصولگرایان هستیم، 
رقابتی که جنبه تخریبی آن غلبه دارد. البته در بســیاری از این رقابت ها متاسفانه  

اصول زیر پا گذاشته می شود.«
سرلشکر سلامی: بارها تا لبه جنگ پیش رفته ایم، اما...

فرمانده  کل سپاه با بیان این که امروز ما برای دشمن شرط تعیین می کنیم گفت: البته 
هر وقت در حصار شرط های آنان قرار گرفتیم، باختیم؛ اما اگر برای دشمن شرط 
تعیین کردیم، برنده شدیم و این در حالی است که فقط انسان های مؤمن می توانند 
در برابر دشمن پیشــرفته و مدرن ایستادگی کنند. سرلشکر سلامی در چهارمین 
اجلاسیه اساتید شبکه تربیتی بسیج افزود: ما سلاح داریم، فراوان و مدرن هم داریم؛ 
یعنی دیگر با دست خالی سخن نمی گوییم. از جنس قدرتی که دشمن دارد، ما هم 
داریم، اما بدون انســان های مؤمن، این سلاح ها کارایی ندارند. فرمانده کل سپاه با 
بیان این که بارها تا لبه جنگ پیش رفته ایم، اما ولی فقیه دشمن را عقب رانده است، 
تصریح کرد: رهبر بزرگ انقلاب تنها در این میدان ایستاده است؛ تنها ایستادن ولی 
فقیه، نه به این معنا که اصحابی ندارد، بلکه به معنای این که یک ســتاره درخشان 
و روشن است که در صحنه نورافشانی می کند. وی افزود: اجازه نداریم بگوییم در  
کجا دشمن گریخت و چگونه عقب رفت و  چرا دستان آن ها بسته شد.وی با بیان 
این که امروز  دشــمن اصلًا چهره یک امپراتوری با نشاط را ندارد، تصریح کرد: 
دشمن چهره قدرتی پوچ اما با ظاهری بزرگ به خود گرفته است.همزمان، سردار 
غلامرضا سلیمانی رئیس سازمان بسیج مستضعفین نیز گفت: با پیگیری های مجدانه 
سردار سلامی، سند راهبردی ده ساله اعتلای بسیج مبتنی بر بیانیه گام در سال 99 

تدوین شد./تسنیم

چرا که برای آنان حداقل این موضوع روشــن است که حتی اگر محمد نتواند آرای 
لازم را به دست آورد، ممکن است در صورت تکروی در انتخابات بر آرای کاندیدای 
مطلوب اصولگرایان تاثیر منفی بگذارد. هر چه هســت اکنون مشــخص شــده که 

مخالفت ها در اصولگرایان با سعید محمد تنها به موتلفه ای ها محدود نیست«.
تازه های مطبوعات

آفتاب یزد - این روزنامه نوشــت : »برخی گمانه زنی ها که از منابع آگاه به روزنامه 
آفتاب یزد رسیده حکایت از آن دارد که نخست وزیر ژاپن در مسیر عزیمت به کاخ 
سفید، توقفی چندساعته در تهران خواهد داشت توقفی که »دیپلماسی غیرمستقیم« 

ایران و آمریکا را بیش از پیش عیان می کند.«
اطلاعــات- این روزنامه نوشــت: آمارهای واکســینه کردن در سایر کشورها حتی 
کشورهای خاورمیانه که توسط منابع معتبر اعلام می شود با ایران تفاوت فاحش دارد. 
آیا از نظر اخلاق پزشکی ، یک روز تاخیر در واکسینه کردن مردم خیلی دیر نیست؟ 
بهتر آن بود که از چند ماه جلوتر موضوع واردات واکسن از همان کشورهای بلا مانع 

جدی گرفته می شد تا نیاز به قسم دادن مردم به حضرت عباس نباشد.
اعتماد - علی بیگدلی کارشــناس روابط بین الملل در این روزنامه نوشت : »پرونده 
هسته ای ایران در وضعیت پیچیده ای قرار دارد. جامعه بین المللی با ضرب الاجلی سه 
ماهه برای دستیابی به توافق با تهران روبه رو است که براساس آن اگر تا خرداد سال 
آینده گام مثبتی در راستای حل و فصل این پرونده برداشته نشود و تحریم ها کنار نرود، 
ایران درصدد کنار گذاشتن توافق اخیر با آژانس بین المللی انرژی اتمی برخواهد آمد.«

فرهیختگان - این روزنامه در گزارشــی با تیتــر »میراث روحانی« به برخی از این 
میراث از جمله »افزایش 700درصدی نرخ ارز« ، »بالاترین شکاف طبقاتی 10سال 
اخیر« ، »کاهش 50درصدی ساخت و ساز« ، »رشد 650 درصدی قیمت مسکن« و 

»شکستن رکورد تورم 60ساله« اشاره کرد.
خبر خوش برای کارمندانی که 6 ماه به جبهه رفته اند

طبق اعلام روزهای اخیر یک نهاد مسئول به تعدادی از سازمان ها و ادارات دولتی، 
مقرر شده کارکنان دولت که خدمت سربازی خود را قبل از پیروزی انقلاب یا قبل از 
شروع جنگ تحمیلی، به پایان رسانده و به استخدام دستگاه های اجرایی درآمده ، اما 
با شروع جنگ به مدت 6 ماه به جبهه ها اعزام شده اند، این مدت حضور آن ها در 
جبهه ها به صورت داوطلبانه محاسبه شود و افراد مذکور می توانند از تسهیلات قانونی 

مربوط به این موضوع بهره مند شوند.
تذکر جدی به مدیران برای رعایت دقیق آرای قضایی

 یک نهاد نظارتی در ابلاغیه جدید خود خطاب به تعدادی از اعضای ارشد کابینه، به 
آن ها تاکید کرده با توجه به لغو بخشی از مصوبات و دستورالعمل های ابلاغی از سوی 
دولت یا شخص رئیس جمهور توسط نهادهای قانونی، مدیران مربوط باید ضمن توجه 
به مفاد آرای صادره، رعایت کامل این موضوع در مصوبات بعدی و فرایندهای اداری 
را در دستور کار قرار دهند و نتیجه اقدامات انجام شده را حداکثر ظرف یک ماه بعد 
از ابلاغ، به نهاد مربوط اعلام کنند چرا که اســتنکاف از این موضوع، موجب پیگرد 

قانونی خواهد بود.

  گــروه خبــر // رئیس ســازمان ملی اســتاندارد گفت: 
ظرفیت ســازی استاندارد دراین ســازمان با هدف توسعه 

تجارت اعم از صادرات و واردات افزایش می یابد. 
  به گــزارش خبرنگار دریا ؛ غلامرضا شــریعتی در جریان بازدید 
از بندر شــهید رجایی به خبرنگاران اظهار داشــت: با توجه اهمیت 
موضوع ســازمان ملی استاندارد به عنوان یکی از نهادهای حاکمیتی 
متولی ظرفیت ســازی و تضمین کیفیت کالا باید در تولید و تجارت 
حضور داشته باشد.وی ادامه داد: با وجود تحریم های ظالمانه دشمن، 
اســتاندارد بنا بر سیاست های نظام از سطح کیفی ، استاندارد سازی 
و نظارت خود نکاســته و همواره تاکید بر استاندارد سازی کالاهای 
صادراتی و وارداتی به کشــور را دارد. رئیس سازمان ملی استاندارد 
اظهار داشت:برای همین منظور و در جهت تسریع امور در بندرگاههای 
استان هرمزگان مجوزهای بیشتری برای استقرار آزمایش کالاها داده 
می شود که می توانند کارکرد این سازمان را بالا ببرند.شریعتی اضافه 
کرد: این سازمان ضمن تلاش برای کاهش تصدی گری، تقویت بخش 

خصوصی، افزایش آزمایشگاه های تخصصی و شرکت های بازرسی را 
در اولویت قرار داده تا بتوان متوازن و به صورت انعطاف پذیر شرایط را 

برای صادرات و واردات کشور تسهیل کرد.

رئیس سازمان ملی استاندارد:

گروه خبر // معاون پرورشــی و فرهنگی آموزش و پرورش هرمزگان از ظرفیت سازی در استاندارد با هدف توسعه تجارت افزایش می یابد
آغاز سی و نهمین دوره مسابقات دانش آموزی قرآن، عترت و نماز مرحله 
استانی با مشــارکت یک هزار و ۶۰۰ دانش آموز به میزبانی بندرعباس 

خبر داد.
   احمد مهرانی در حاشــیه برگزاری سی و نهمین دوره مسابقات قرآن، عترت 
و نماز دانش آموزی استان هرمزگان گفت: این رویداد بزرگ قرآنی، با حضور 
یک هزار و 600 دانش آموز از سراســر استان و طی سه روز و در دو بخش 
آوایی و پژوهشــی برگزار می شــود.وی افزود: این مسابقات در بستر برنامه 
شاد و در 14 رشته برگزار می شود که ناحیه یک بندرعباس میزبان مسابقات 
بخش پژوهشــی و ناحیه دو بندرعباس از مســابقات بخش آوائی میزبانی 
می کند.مهرانی اضافه کرد: بخش آوائی این دوره از مســابقات شامل قرائت 
تحقیــق و قرائت ترتیل، حفظ کل، حفظ اجــزای 5، 10، 20 و حفظ عمومی 
قرآن، مداحی)پســران( و اذان)پسران( است.به گزارش  هرمز؛معاون پرورشی 
 و فرهنگی آمــوزش و پرورش هرمزگان بیان کرد: در بخش پژوهشــی نیز 
دانش آموزان در رشته های تفسیر قرآن، نهج البلاغه، صحیفه سجادیه و نوشتن 
انشاء درباره نماز و احکام نماز به هم به رقابت خواهند پرداخت.مهرانی خاطر 
نشــان کرد: نفرات برتر این مســابقات به مرحله کشوری راه پیدا می کنند که 

احتمال می رود در تیرماه یا اوایل مردادماه سال آینده برگزار شود.

مسابقات قرآن، عترت و نماز هرمزگان آغاز شد 
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آگهی تغییرات شرکت آرامش کویر یزد با مسئولیت محدود به شماره ثبت6733وشناسه ملی10860130861   	
به	استناد	صورتجلسه	مجمع	عمومی	فوق	العاده	مورخ1398/12/05	آقای	سیدرضا	ابریشمی	وقت	ساعتی	به	کدملی4431666346باپرداخت49
95000000ریال	به	صندوق	شرکت	سهم	الشرکه	خودرا	به	میزان5000000000ریال	افزایش	داد	وآقای	سیدمحسن	ابریشمی	وقت	ساعتی	به	کد	
ملی4420029339با	پرداخت2497500000ریال	به	صندوق	شرکت	سهم	الشرکه	خود	را	به	میزان2500000000ریال	افزایش	داد	وآقای	سیدجواد	
ابریشمی	وقت	ساعتی	به	کدملی4433639214با	پرداخت2497500000ریال	به	صندوق	شرکت	سهم	الشرکه	خود	را	به	میزان2500000000ریال	
افزایش	داد	در	نتیجه	ســرمایه	شــرکت	از	مبلغ10000000ریال	به10000000000ریال	افزایش	وماده	مربوطه	در	اساسنامه	بدین	شرح	اصلاح	
گردید.	نام	شرکاء	میزان	سهم	الشرکه	آقای	سید	رضا	ابریشمی	وقت	ساعتی	دارای5000000000ریال	سهم	الشرکه	آقای	سیدمحسن	وقت	ساعتی	

دارای2500000000ریل	سهم	الشرکه	آقای	سیدجواد	ابریشمی	وقت	ساعتی	دارای2500000000ریال	سهم	الشرکه	.	)1113851(	
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان یزد اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری یزد

آرزو توکلی سرویس استان ها // رییس صنف آجیل و خشکبار کرمان خطاب به 
مردم گفت: آجیل ایرانی خریداری کنید زیرا آجیل و خشکبار خارجی به دلیل 
نوسان نرخ ارز قیمتش بالاست، ضمن آنکه طعم و مزه آجیل ایرانی بسیار عالی 

است و اصلا در این مورد آجیل خارجی نمی تواند با آجیل ایرانی رقابت کند. 
   به گزارش خبرنگار دریا ، مهدی کیوانی مقدم اظهار کرد: هیچگونه کمبودی در بازار 
آجیل در کرمان وجود ندارد و شرایط تامین و عرضه آجیل مطلوب است.وی با اشاره 
 به تعطیلات ســال گذشته به دلیل شیوع کرونا افزود: در سال گذشته به دلیل قرنطینه و 
تعطیل کردن مغازه های خشکبار، فروش چندان خوبی نداشتیم اما فروش آجیل امسال 
تاکنون نسبت به سال گذشته بهتر بوده است.رئیس صنف آجیل و خشکبار کرمان درباره 
میزان افزایش قیمت خشکبار در سال جاری عنوان کرد: با توجه به افزایش هزینه حمل و 
نقل و دستمزد کارگران، قیمت خشکبار تولید داخل حدود 30 درصد و خشکبار وارداتی 
حدود 50 تا 70 درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته اما افزایش قیمت آجیل نسبت 
به تورم ناچیز است.وی ادامه داد: متاسفانه در سال گذشته به دلیل تعطیل کردن اصناف 
در راستای کنترل شیوع کرونا، فروش خوبی نداشتیم و باتوجه به اینکه زمان ماندگاری 
آجیل مخصوصا آجیل شورشده حدود سه ماه است، مغازه داران مجبور به معدوم کردن 
آجیل ها شدند و صنف خشکبار بابت این تعطیلی ها ضرر زیادی کرد اما فروش امسال 
در عین اینکه میزان دورهمی ها و مهمانی ها کمتر شده، نسبت به سال گذشته مطلوب تر 
است.کیوانی مقدم درباره تاثیر کرونا بر صنف آجیل و خشکبار گفت: میزان فروش آجیل 

و خشکبار امسال مانند سال های قبل از شیوع کرونا نخواهد شد ولی راضی هستیم.وی به 
مصرف کنندگان توصیه کرد: آجیل را قبل از مصرف در فر، تستر، ماهی تابه یا هر وسیله 
ای که در اختیار دارید حــرارت دهید زیرا اثر حرارت دهی بر آجیل علاوه بر کاهش 
آلودگی احتمالی، باعث افزایش تردی و تازگی آن می شود همچنین اگر می خواهید آجیل 
را در یخچال یا فریزر نگهداری کنید حتما آن را بسته بندی کنید زیرا رطوبت باعث خرابی 
آجیل می شود.رییس صنف آجیل و خشکبار کرمان خطاب به مردم گفت: آجیل ایرانی 
خریداری کنید زیرا آجیل و خشکبار خارجی به دلیل نوسان نرخ ارز قیمتش بالاست، 
ضمن آنکه طعم و مزه آجیل ایرانی بسیار عالی است و اصلا در این مورد آجیل خارجی 
نمی تواند با ایرانی رقابت کند.وی افزود: مردم حتما از مغازه هایی که مجوز عرضه آجیل 
و خشکبار دارند، آجیل خود را تهیه کنند زیرا مغازه ها و عطاری ها، آجیل کم کیفیت 
عرضه می کنند.کیوانی مقدم درمورد صادرات آجیل و خشکبار اظهار کرد: بیشتر صادرات 
ما مربوط به پسته است و فقط 20 درصد پسته تولیدی در داخل کشور مصر ف می شود 

و برخی از اقلام آجیل همچون بادام، مغز بادام و ... را مجبوریم وارد کنیم.

درون سفره اش نانِ فرنگی!!
 وَ چایش توی لیوانِ فرنگی!  

درون سفره اش نانِ فرنگی!!
وَ چایش توی لیوانِ فرنگی!

سواری می دهد هر جا که باشد!
ولی در زیرِ پالانِ فرنگی!!

بدش می آید از » طهران « و » تهران «
شده خواهانِ » tehrane « فرنگی!!
» شوگر مامی « جدیدن مُد شد و او

شده مجذوبِ مامانِ فرنگی!!
» صداقت « را نمیخواهد ولیکن

شده مسحورِ چاخانِ فرنگی!
نه » جانِ مادر « و نه » دستِ عباس « 

قسم خوردش به قرآن فرنگی!
کند تعریف هرجا می نشیند
ز هر آشوب و بحرانِ فرنگی!
به جای نام استانِ خراسان!

دلش میخواست استانِ فرنگی!!
شبی با ژست در یک کافه ای گفت:

هوس کردم فسنجانِ فرنگی!
سپس رفتیم با هم قهوه خانه
سفارش داد قلیانِ فرنگی!!

سوهان از قم گرفتیم و نخوردش!
بجایش خورد سوهانِ فرنگی!
برایش زشت؛ باران های اینجا!

ولی زیباست باران فرنگی!
اگرچه عشق » ایران « است اما

شده خواهانِ ایرانِ فرنگی!
 امیرحسین خوش حال

طنز علیرضا حائری زاده ســرویس استان ها //
اســتاندار یزد گفت: برنامــه مدونی برای 
ساماندهی اتباع خارجی در کشور نداریم به 
همین دلیل برنامه های یزد نیز به ســرانجام 

مطلوب نمی رسد. 
   به گــزارش  خبرنگار دریا ، محمدعلی طالبی 
در جریان دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در 

دفتر امام جمعه یزد با اشاره به این که جای بحث 
ســاماندهی اتباع خارجی در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام خالی اســت، اظهار کرد: بخشی از 
آســیب هایی که یزد با آن مواجه است، ناشی از 
مهاجرت است و این امر حتی مباحث فرهنگی را 
نیز تحت تاثیر قرار داده است.وی افزود: فرهنگ 
سنتی گذشته یزد به شدت تحت تاثیر مولفه های 
مهاجرت قرار گرفته و آسیب دیده اما در کشور هیچ 
سیاست و برنامه ای در مورد ساماندهی مهاجرت 
وجود ندارد و این امر ســبب شده برنامه های یزد 

نیز به سرانجام مطلوب نرسد.استاندار یزد در مورد 
اسکان اتباع خارجی در مهمانشهرها نیز بیان کرد: 
به واسطه حقی که قانون اساسی برای مهاجران قائل 
شده، نمی توانیم سکونت آنها را محدود و ممنوع 
 کنیم اما شــاید بشود با اعمال برخی سیاست ها و 
برنامــه ها، مهاجــرت را مدیریــت کرد.طالبی 
تصریح کرد: اگر مطالعه مناســبی در کل کشــور 
صورت بگیرد، به طور دقیق مشــخص است که 
مهاجرت ها از کدام نقــاط و با چه اهدافی انجام 
می شود و آنگاه می توان متناسب با مهاجرت ها، 

بــرای مدیریت آن برنامه ریزی کــرد.وی تاکید 
کرد: در حــال حاضر در حــوزه اتباع خارجی 
عملا هیچ برنامه و سیاســتی وجــود ندارد و هر 
برنامه ای هم که به ســراغش رفتند، با مشکلاتی 
مواجه شد که در نهایت چالش برانگیز بود.استاندار 
 یزد با بیان این که مجمع تشخیص مصلحت نظام 
می تواند سیاســت های کلی در این زمینه تدوین 
کنــد، عنوان کرد: اکنون هیچ سیاســت، برنامه و 
قانونی برای اســکان و اشــتغال اتباع خارجی 
وجود ندارد.طالبی با اشــاره به این که برای ایجاد 

مهمان شهرها بودجه نداریم، تصریح کرد: از سوی 
دیگر سیاست های سازمان های جهانی این است که 
مهاجران در کنار افراد بومی زندگی کنند زیرا در 
این صورت آسیب فرهنگی کمتری ایجاد می شود.
وی خاطرنشان کرد: هر کدام از این موارد را که در 
نظر بگیریم، با سیاست ها و برنامه های متناقضی 
مواجه خواهیم شد که راه را برای ساماندهی صحیح 
می بنند و چالش ایجاد می کند.استاندار یزد اظهار 
کرد: اکنون در استان یزد توان کنترل بیشتر مهاجران 
خارجی وجود دارد اما وقتی مواجه با ورود اتباع 

هستیم و در استان های دیگر آنگونه که باید با ورود 
اتباع مقابله نمی شــود، بار برخورد با آنها به یزد 
می رسد.طالبی تصریح کرد: هر برنامه ای را که در 
استان یزد تشدید کنیم، مواجه با بی برنامگی بقیه 
اســتان ها می شویم بنابراین معتقدیم که باید یک 
برنامه هماهنگ داشته باشیم برای ساماندهی اتباع 
خارجی داشته باشیم.وی تاکید کرد: برنامه استانی 
برای ساماندهی اتباع خارجی در یزد تدوین شده 
و اگر این حرکت در کل کشــور شروع شود، ما 
آمادگی داریم این طرح را اجرایی کنیم.طالبی در 
پایان خاطرنشان کرد: اگر اتباع خارجی کنترل و 
مدیریت شوند، می توان از ظرفیت بسیاری از آنها 
به خوبی بهره گرفت زیرا بسیاری از آنها از سرمایه 
و نیروی انســانی مناسب بهره مند هستند که اگر 
افسار گسیخته شوند، ساماندهی آنها مشکل است.

استاندار یزد:

 برنامه  مدونی برای ساماندهی اتباع خارجی در کشور نداریم

حسن سیلاوی سرویس استان ها // رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی خوزستان با بیان اینکه استان خوزستان با توجه 
به جایگاهی که در اقتصاد ملی دارد، زیرساخت های مناسبی 
ندارد، گفت: نرخ بیکاری در خوزســتان در سال ۹۸ حدود 
۱۴.۵ درصد و نرخ بیکاری کشــور ۱۰.۶ درصد بوده است که 
نشان می دهد نرخ بیکاری خوزستان حدود ۴ درصد بالاتر از 
میانگین کشوری است و در این زمینه سومین استان کشور از 

نظر نرخ بیکاری هستیم. 
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ مهرداد نیکو، اظهار کرد: سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی خوزستان بازوی استانی سازمان برنامه و بودجه کشور 
است که وظیفه آن توســعه است  و ما نیز به دنبال توسعه استان و 
ارتقای ظرفیت ها در خوزستان هستیم. وی با بیان اینکه هماهنگی 
میان بخش های مختلف در جهت ارتقای ظرفیت ها وظیفه سازمان 
برنامه ریزی اســت، افزود: در راستای ماموریت هایی که به عهده 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزستان است، پیگیر اختصاص 
منابع به طرح ها و پروژه ها هستیم. خوزستان با مسائل و چالش هایی 
مواجه است که باید آن ها را احصاء و اولویت بندی کنیم و همچنین 
باید تلاش کنیم که از حداکثر ظرفیت های استان استفاده شود.رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزستان تصریح کرد: برنامه های 
اجرایی در ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزستان در راستای 
حل مشــکلات و رفع چالش ها و همچنین در راستای استفاده از 
ظرفیت های استان است . در این زمینه مسائل و ظرفیت ها باید احصاء 
شوند و منابع محدود را به سمت رفع این مشکلات هدایت کنیم.نیکو 
با بیان اینکه خوزستان جزو اولین استان هایی است که برنامه آمایش 
آن به تصویب رســیده است، گفت: همه شهرستان های خوزستان 
سندی برای توسعه آن ها به تصویب رسیده است و مسئولان محلی 
ســندی دارند تا بتوان بر اساس آن اقدامات را انجام داد.وی افزود: 
خوزستان از نظر بودجه های استانی وضعیت خوبی دارد و در زمینه 
اعتبار اختصاص یافته به پروژه های کوچک و متوسط که بودجه آن ها 
استانی است، شرایطش خوب است. در لایحه بودجه سال 1400 

حدود 8.5 درصد اعتبارات اســتان ها مربوط به خوزستان است و 
در پروژه هــای ملی نیز حدود 9.5 درصد از اعتبارات ملی مربوط 
به خوزستان اســت. در این زمینه با مقایسه جمعیت و اعتبارات 
اختصاص یافته می توان گفت که ســهم خوبی برای خوزستان در 
بودجه ســال 1400 پیش بینی شده است.رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی خوزســتان با بیان اینکه اعداد و ارقام نشان می دهد 
که به خوزستان توجه خوبی شده است، گفت: استان خوزستان با 
توجه به جایگاهی که در  اقتصاد ملی دارد، زیرساخت های مناسبی 
ندارد.نیکو با اشاره به بحث توسعه گردشگری در خوزستان عنوان 
کرد: گردشــگری یکی از موضوعاتی است که دارای تنوع است و 
خوزستان جزو معدود استان های کشور است که دارای ظرفیت های 
گردشگری متعدد در حوزه های مختلف است.وی افزود: در بخش 
گردشگری باید برای اجرای کارها برنامه داشته باشیم و در این زمینه 
در جلسه اخیر شورای برنامه ریزی خوزستان، گردشگری آبی به 
عنوان یکی از ظرفیت های مغفول مانده حوزه گردشــگری دارای 
برنامه شد و اکنون این برنامه برای استفاده از ظرفیت پنج رودخانه 
و سدهای مختلف استان تهیه شده است.رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی خوزســتان بیان کرد: برای تامین زیرساخت ها نیاز به 
اعتبار و هماهنگی دستگاه های ذی ربط است و از این پس می توانیم 
با برنامه ای که در اختیار داریم نسبت به توسعه حوزه گردشگری به 
ویژه گردشگری آبی در خوزستان بپردازیم. در خوزستان کارهای 
بسیار خوبی در حوزه گردشگری به ویژه گردشگری آبی انجام شده 
است و می توان کارهای بهتری نیز انجام داد.نیکو با بیان اینکه به دلیل 
محدودیت های بودجه ای زیرساخت های گردشگری در خوزستان 
به طور کامل اجرایی نشده است، گفت: باید به بحث ایجاد ارزش 

افزوده در بخش گردشــگری، فنی تر نگاه شود تا بتوانیم از بخش 
گردشــگری، درآمدزایی داشته باشیم و مدل کسب و کار برای آن 
تعریــف کنیم که البته در این زمینه اندکی ضعف وجود دارد.وی در 
خصوص جذب اعتبارات دستگاه های اجرایی خوزستان از ابتدای 
امسال تاکنون ادامه داد: با توجه به تحقق درآمدهای دولت، بخشی از 
تخصیص در ابتدای سال و بخشی از آن در طول سال به دستگاه های 
اجرایی ابلاغ شده است و در این زمینه تاکنون 38 درصد از اعتبارات 
استانی مصوب شــده، تخصیص داده شده است و ممکن است این 
میزان تخصیص تا انتهای سال افزایش یابد.رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی خوزستان افزود: ماهیت تخصیص اعتبارات در دو 
سال اخیر نسبت به گذشته تفاوت یافته است به شکلی در گذشته 
تخصیص به صورت نقدی بود اما اکنون تخصیص اعتبارات نقدی 
و بخشــی از آن اسناد خرانه است. در این زمینه سال مالی از نظر 
تخصیص اعتبارات تا پایان اسفندماه است و دستگاه های اجرایی 
نیز تا پایان تیرماه می توانند نسبت به جذب این اعتبارات اقدام کنند.

نیکو در خصوص آخرین وضعیت نرخ بیکاری در خوزستان گفت: 
نرخ بیکاری در خوزستان بر اساس طرح اشتغال استخراج می شود 
که به این منظور، در چهار مقطع نمونه گیری می شــود و با توجه به 
اینکه نرخ بیکاری در زمســتان استخراخ نشده، نرخ بیکاری سال 
1399 در خوزستان هنوز مشخص و نهایی نشده است.وی افزود: 
نرخ بیکاری در خوزســتان در سال 98 حدود 14.5 درصد و نرخ 
بیکاری کشور 10.6 درصد بوده است که نشان می دهد نرخ بیکاری 
خوزســتان حدود 4 درصد بالاتر از میانگین کشوری است و در 
این زمینه ســومین استان کشور از نظر نرخ بیکاری هستیم.رئیس 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزستان ادامه داد: نرخ بیکاری 

در خوزستان به عنوان استانی که دارای این حجم از پتانسیل های 
اقتصادی در زمینه های مختلف است، همخوانی ندارد که البته بخشی 
از این مساله مربوط به ســاختار اقتصادی استان خوزستان است 
زیرا بخش بیشــتری از اشتغال خوزستان مربوط به دولت است و 
بخش خصوصی در اشتغال خوزستان سهم کمتری دارد. خوشبختانه 
در ســال های اخیر اقدامات خوبی انجام شده و امیدواریم شاهد 
اشتغال زایی بخش خصوصی در خوزستان باشیم.نیکو گفت: باید 
در خوزستان به سمت اشتغال بخشی خصوصی برویم؛ خوزستان 
از نظر صنایع سنگین وضعیت خوبی دارد اما صنایع پایین دستی و 
میان دستی به اندازه صنایع بالادستی در خوزستان رشد نکرده اند. 
صنایع پایین دستی و میان دستی با سرمایه گذاری کم، اشتغال زیادی 
ایجاد می کنند و با فعال کردن شهرک های صنعتی می توانیم در این 
سو گام برداریم زیرا صنایع بزرگ، اشتغال زیادی ایجاد نمی کنند.وی 
افزود: حدود 27 درصد از قانون 3 درصد نفت به خوزستان می رسد 
به این معنا که دولت هــر عددی برای قانون بودجه 3 درصد نفت 
پیش بینی کند، 27 درصد از آن به خوزستان اختصاص داده می شود. 
امسال به دلیل عدم تحقق درآمدهای نفتی ناشی از تحریم ها و عدم 
فروش نفت، تخصیص این ردیف حدود 12 درصد و بسیار پایین بوده 
است. اکنون با بهتر شدن شرایط و پیگیری های انجام شده، قرار است 
در هفته آخر سال تخصیص این ردیف افزایش یابد.رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی خوزستان گفت: خوزستان از نظر درآمدهای 
عمومی که برای دولت وصول می شود، سومین استان کشور است. بر 
اساس قانون بودجه سال 99، خوزستان باید 9 هزار و 400 میلیارد 
تومان درآمد از محل مالیات و سایر درآمدهای دستگاه های اجرایی 
وصول کند. اگر خوزســتان بتواند بیشتر از این عدد را وصول کند، 
مشمول مازاد درآمد می شود و بخشی از این مازاد درآمد، به استان 
اختصاص می یابد. خوزستان تاکنون حتی این میزان درآمد را محقق 
نکرده است و نمی تواند مشمول مازاد درآمد شود.نیکو ادامه داد: با 
توجه به شرایط موجود، حتی شرکت های بزرگ و کسب و کارها 
دارای مشکلات بسیاری هستند و در پرداخت مالیات شان مشکل 

دارند.وی در خصوص تخصیص اعتبــارات گفت: در تخصیص 
بودجه اعتبارات اســتانی در ســال 98، 48 درصــد از اعتبارات 
خوزستان تخصیص یافت. این عدد در سال 97 حدود 50 درصد 
بوده است و در استان های دیگر نیز تقریبا میزان تخصیص به همین 
شکل بوده است. امسال نیز تا پایان سال احتمالا تخصیص استان به 
بالای 40 درصد خواهد رسید.رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
خوزستان افزود: باید بازیگران توسعه خوزستان با یکدیگر هماهنگ 
شــوند زیرا هماهنگی آن ها می تواند اثربخشی بسیاری برای حل 
مشکلات خوزستان داشته باشد. شورای برنامه ریزی، متولی توسعه 
استان است و هرکاری در خوزستان انجام می شود باید از این مجرا 
عبور کند اما بر اساس قانون، برخی از منابع خارج از این مجرا هزینه 
می شوند.نیکو خاطرنشان کرد: هدف گذاری انجام شده تا پایان سال 
مالی برای پروژه های استانی، تکمیل حدود 100 پروژه است و در 
این زمینه تخصیص کامل پروژه ها انجام شده است. این پروژه ها در 
حوزه راهداری، نوسازی مدارس، ورزش و جوانان، دانشگاه های 
علوم پزشکی، شهرداری ها و کتابخانه ها اجرایی خواهند شد. حدود 
10 پروژه نیز در بحث پروژه های ملی در حوزه راه، بیمارســتان و 
طرح های آبرسانی اجرایی خواهد شد که تخصیص کامل اعتبارات 

این پروژه ها نیز انجام شده است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خوزستان عنوان کرد

خوزستان، سومین استان در نرخ بیکاری 

رئیس صنف آجیل و خشکبار کرمان خبر داد

افزایش 30 تا ۷0 درصدی قیمت آجیل

حسن سیلاوی سرویس اســتان ها // رئیس دانشگاه علوم پزشکی جندی 
شاپور اهواز از آغاز واکسیناسیون کرونا برای بیماران دیالیزی خوزستان خبر 

داد. 
  به گزارش خبرنگار دریا ؛ دکتر فرهاد ابول نژادیان در حاشیه آغاز واکسیناسیون کرونا 
برای بیماران دیالیزی خوزستان که در بخش دیالیز بیمارستان گلستان اهواز انجام شد، 
اظهار کرد: خوشبختانه با حمایت های انجام شده، توانستیم امروز واکسیناسیون بیماران 
دیالیزی که یکی از گروه های پر خطر خوزستان هستند را انجام دهیم. وی افزود: در 
حال تلاش هستیم تزریق واکسن برای حدود یک هزار و 500 بیمار دیالیزی خوزستان 

در دو سه روز آینده انجام شود.رئیس دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز گفت: 
بیماران دیالیزی در طول هفته دو تا سه بار به بخش دیالیز مراجعه می کنند و خوزستان 
نخستین استانی است که واکسیناسیون این بیماران را آغار کرده است. امیدواریم در این 

هفته واکسیناسیون دو سه گروه پرخطر دیگر را نیز آغاز کنیم.ابول نژادیان بیان کرد: برای 
داشتن جامعه ایمن باید واکسیناسیون ادامه یابد و تمام تلاش ما در راستای افزایش 
تعداد افراد واکسینه استان خوزستان است.وی با اشاره به وضعیت قرمز و شیوع گسترده 

کرونا در خوزستان ادامه داد: در حال حاضر خوزستان درگیر کووید - 19 است و در 
کنار مدیریت آن، نیازمند همکاری و همراهی بیشتر مردم برای کنترل پیک سوم هستیم. 
یکی از اقدامات موثر و راهبردی برای مدیریت بیماری، واکسیناسیون مردم است که در 
ابتدا، واکسیناسیون کادر بهداشت و درمان آغاز شده و ادامه دارد.رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی جندی شاپور اهواز با بیان اینکه حدود 10 هزار بیمار خاص در خوزستان 
وجود دارد، افزود: واکسیناسیون جانبازان بالای 50 درصد و شیمیایی و ساکنان سرای 
سالمندان خوزستان انجام شده است. امیدواریم در روزهای آینده بیماران هموفیلی، 

تالاسمی، ام اس و پیوند اعضا یا پیوند مغز استخوان نیز واکسن کرونا را دریافت کنند.

با توجه به ادامه شیوع گسترده بیماری در خوزستان انجام شد؛

آغاز واکسیناسیون کرونا برای بیماران دیالیزی خوزستان

 علیرضا حائری زاده ســرویس استان ها //امام 
جمعه یزد گفت: برخی گردشگران و مسافران با 
نوع پوشش خود به فرهنگ اصیل یزد بی احترامی 
می کنند که پلیس باید از این حرکات که مغایر با 

فرهنگ دینی مردم است، جلوگیری کند. 
   بــه گــزارش خبرنگار دریا ، آیــت الله محمدرضا 

ناصری، در دیدار با فرماندهان نیروی انتظامی استان 
یزد ضمن قدردانی از تلاش های پلیس اســتان اظهار 
داشت: امیدواریم پلیس در حوزه مواد مخدر همچنان 
قوی و سختگیرانه تر عمل کنند تا قاچاقچیان و اشرار 
در این استان احساس امنیت نکنند.وی با گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدای مبارزه با موادمخدر افزود: لازم 
اســت از نیروهای مجروح و آسیب دیده در مقابله با 
اشــرار به خوبی دلجویی شود. ناصری با اشاره به فرا 
رسیدن ایام نوروز عنوان کرد: به نظر می رسد سفرهای 
بســیاری به یزد انجام شود که در این راستا علاوه بر 
تامین امنیت و پیشــگیری از سرقت، باید گشت های 
محله ای نیز توسط پلیس افزایش یابد.امام جمعه یزد 
ادامه داد: پلیس هم باید سرقت ها و هم مسائل اخلاقی 
را مدنظر داشته باشد و اجازه ندهد برخی افراد عامدانه، 
قبح برخی مسائل نظیر بی حجابی را از بین ببرند.وی 
با اشاره به اینکه یزد دارای فرهنگ اصیل دینی است، 

افزود: گردشگران و مسافران باید حرمت این شهر و 
مردم آن را حفظ کنند و پلیس نیز باید از حرکات مغایر 
با فرهنگ دینی یزد به ویژه در ایام نوروز جلوگیری 

کند.
  ناصری، تذکر پلیس را بســیار اثرگذار دانســت و 
گفت: برخــورد محترمانه، مؤدبانــه و در عین حال 
جدی پلیس به افرادی که مرتکب اعمال منافی عفت 
می شــود، ضروری است و لازم است نیروهای پلیس 
در این زمینه آموزش های لازم را فرا بگیرند.امام جمعه 
یزد همچنین بر توصیــه و یادآوری موارد مختلف از 
پیشگیری از سرقت تا حفظ شئون اسلامی را در قالب 
کتابچه هایی در اختیار مسافران قرار دهد.وی در بخش 
دیگری از ســخنان خود، دستگیری سارقان سرقت 
مسلحانه طلافروشی بلوار 17 شهریور را نیز اقدامی 
بسیار ارزنده دانست و از تلاش های پلیس استان در 

این زمینه قدردانی کرد.

امام جمعه یزد:

پلیس از حرکات مغایر با فرهنگ دینی در ایام نوروز جلوگیری کند

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان
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اقتصادی

سرویس اقتصادی // بی توجهی به پتانسیل صادراتی قیر 
و کارکرد شفاف بورس کالا برای کشف قیمت و تأمین قیر 
مورد نیاز پروژه های عمرانی در کنار برآورد ۴ میلیون تنی 

قیر رایگان در بودجه ۱۴۰۰، تأمل برانگیز است. 
  بررسی مصوبات کمیسیون تلفیق بودجه 1400 نشان می دهد، 
بعد از رفت وبرگشت لایحه بودجه میان بهارستان و پاستور، 
کمیسیون تلفیق میزان توزیع قیر به شیوه تهاتری را )که پیشتر 
خودش به لایحــه دولت الحاق کرده بود(، از 2 میلیون تن به 
4 میلیون تن در سال آینده افزایش داده است. این موضوع در 
الحاقیه اول تبصره یکم بودجه 1400 به چشم می خورد. عدم 
در نظر گرفتن مقدار ریالی در قانون بودجه که تمام درآمدها و 
هزینه ها باید به مبلغ ریالی در نظر گرفته شود، از دیگر نکات 
تأمل برانگیز این بند از قانون بودجه ســال 1400 است.البته 
طبق آخرین اصلاحاتی که نمایندگان مجلس به منظور تأمین 
نظر شورای نگهبان در لایحه بودجه 1400 انجام داده اند، 150 
هزار میلیارد ریال به طرح قیر تهاتری اختصاص داده شــده 

است.
    تصمیمی که هر چند از وضعیت پیشین که مبتنی بر توزیع 
حواله ای قیر بود، جلوتر است اما مانع توزیع رانت در این حوزه 
نمی شود.فارغ از ایراداتی که کارشناسان در سنوات اخیر نسبت 
به توزیع قیر تهاتری و اثرگذاری حداقلی این شیوه از توزیع 
در پروژه های عمرانی وارد می دانستند، نمایندگان مجلس نیز 
در نقطه مقابل نسبت به استفاده ابزاری از قیر تهاتری در شرایط 

تنگنای اقتصادی دولت تأکید کرده اند.
  در مصوبات سال های گذشــته شرکت ملی نفت مکلف به 
تأمین قیر تهاتری برای دســتگاه هایی نظیر وزارت راه و بنیاد 
مســکن بوده و گردش حواله قیر میان سازمان ها، پیمانکاران 
و قیرسازان مفاســدی را رقم زده بود؛ در حالی که در بودجه 
1400 مقرر شــده، خزانه داری کل کشــور معادل ریالی قیر 

تهاتری را به حســاب قیرساز واریز کرده و سپس پیمانکاران 
دســتگاه ها، محصول قیــر را از قیرســازان تحویل بگیرند.

با این وجود، همچنان قیر به صورت رایگان به دســتگاه ها و 
پیمانکاران می رسد و همین مسئله بستر بروز مفاسد حوزه قیر 
تهاتری می شود؛ این در شرایطی است که قیر پتانسیل صادراتی 
قابل توجهی دارد و از طرفی بی توجهی به کارکرد شفاف بورس 
کالا برای کشف قیمت و تأمین قیر مورد نیاز پروژه های عمرانی 

تأمل برانگیز است!
از این رو، برخی از کارشناســان حوزه انرژی همچنان نسبت 
به حاشــیه سود و رانت حداکثری عرضه قیر به شیوه تهاتری 
و حجم مازاد تخصیص قیر رایگان نســبت بــه نیاز واقعی 
پروژه های راه ســازی انتقاد دارند و خروجی کمیسیون تلفیق 
را ناشی از یک بیش برآوردی غیرکارشناسی از نیاز پروژه های 

عمرانی به قیر و استمرار مفاسد قیر تهاتری عنوان می کنند.
* نیاز پروژه های عمرانی ۴ میلیون تن نیست!

  در همیــن رابطه محمدمهدی ملکی تبار، کارشــناس حوزه 
انرژی با اشاره به ظرفیت تولید سالانه حدود 5.5 میلیون تن 
وکیوم باتوم به عنوان ماده اولیه قیر گفت: طبق قانون بودجه در 
سال های 1396 تا 1398 دولت مکلف بود 4 میلیون تن وکیوم 
باتوم تهیه و در اختیار 5 دســتگاه وزارت راه و شهرسازی، 
سازمان نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس، سازمان امور 
شهرداری ها و دهیاری های کشور، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
و وزارت جهاد کشاورزی قرار دهد.وی افزود: با بررسی آمار 
گمــرک صادرات قیر در ســال های 96، 97 و 98 به ترتیب 
برابر بــا 3.8، 3.5 و 2.4 میلیون تن و برای مصارف داخلی 
از جمله راه ســازی و برخی از صنایع نیازمند به قیر به ترتیب 
برابر 1.7، 2 و 1.3 میلیون تن بوده است.ملکی تبار ادامه داد: 
این آمار بیانگر آن است که 4 میلیون تن قیر رایگان تخصیصی 
به دستگاه ها در پروژه ای عمرانی و راه سازی استفاده نخواهد 

شــد و مقادیر بسیاری به دست دلالان رسیده و بخشی از آن 
نیز از کشور خارج می شود. بنابراین عرضه قیر رایگان برای 
پیشبرد اهداف عمرانی و راه سازی با شکست مواجه شده است.

* تسویه با پیمانکاران با حواله قیر!
  این کارشــناس انرژی در خصوص بروز دیگر تخلف ها در 
طرح توزیع قیر رایگان گفت: دســتگاه های دریافت کننده قیر 
رایگان هنگام تسویه حساب با پیمانکاران پروژه های عمرانی، 
به جای پول به آنان قیر رایگان عرضه می کند و پیمانکار نیز 
برای رسیدن به پول خود مجبور است تا آن را زیر قیمت در 
بازار آزاد به دلال ها بفروشد.وی افزود: کلیه معاملات قیر باید 
در بورس کالا صورت بگیرد، اما به دلیل نرخ پایین تر قیر در 
بازار آزاد نســبت به بورس کالا، شرکت ها برای خرید قیر به 
بــازار آزاد و دلال ها مراجعه می کننــد و با این اتفاق، عرضه 
و تقاضا در بازار و پیش بینی هــا در خصوص قیمت قیر در 
بــورس کالا به هم می ریزد و کارکــرد بورس کالا با اختلال 

مواجه می شود.
* اصــرار نمایندگان برای افزودن طرح توزیع قیر 

رایگان به لایحه
  ملکی تبار در خصوص انگیزه نمایندگان مجلس برای اضافه 
کردن طرح توزیع قیر رایگان در لایحه پیشنهادی دولت گفت: 
برخی از نمایندگان با آگاهی کامل نسبت به رانت و مفسده این 
طرح، با آن موافق هستند و منافع خود را در پوشش پیگیری 
برای آبادانی شهرها و روستاها پنهان می کنند.وی خاطرنشان 
کرد: البته که برخی از نمایندگان مجلس نیز بدون قصد و غرض 
با این طرح موافق هســتند و هدف آن را آبادانی شهرهای کم 
برخوردار از جاده ها و راه های ایمن در شــرایط تنگنای مالی 

دولت می دانند.
* عرضه قیر رایگان به هدف اصابت نمی کند

  این کارشــناس حوزه نفت و انرژی با بیان این که نمایندگان 
مدافع اضافه شدن قیر تهاتری به بودجه، آشنایی کافی با فرآیند 
اجرای پروژه های راه سازی و عمرانی ندارند، گفت: استفاده از 
قیر در مراحل پایانی یک پروژه انجام می شــود. خریدار قیر 
باید آن را ابتدا به کارخانه آسفالت سازی ببرد و با ترکیب شن 
و ماسه و قیر، آسفالت را تحویل بگیرد.ملکی تبار ادامه داد: بر 
اساس طرح مجلس یکی از شــرایط دریافت پول قیر، ارائه 
برخی اسناد از جمله مدارک حمل قیر از شرکت های قیرساز تا 

محل اجرای پروژه است.
   این درحالی اســت که خریدار قیر ابتــدا آن را به کارخانه 
آسفالت سازی ارائه می دهد و سپس آسفالت را به محل پروژه 
حمل می کند.به گزارش مهر، وی افزود: تجربه سال های گذشته 
نشــان داده است که طرح عرضه قیر رایگان در برنامه بودجه 
کشور به آبادانی شهرها و روستاهای کم برخوردار از راه های 
 ایمن منجر نخواهد شــد و حجم زیادی از قیــر تهاتری از 
طرف پیمانکاران و حتی دستگاه های دولتی حیف ومیل خواهد 

شد.

با استفاده نکردن از ظرف های یک بار مصرف 
واحد آموزش  از آلودگی محیط زیست جلوگیری کنیم !

سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری بندرعباس

برای نخستین بار به صورت همزمان صورت گرفت
 پهلوگیری سه فروند کشتی اقیانوس پیما 

در بندر شهیدباهنر 
  سرویس اقتصادی // برای نخستین بار سه فروند کشتی اقیانوس پیما 
در بندر شهید باهنر بندرعباس پهلو گرفت.به گزارش خبرنگار دریا ؛ مدیر 
اداره بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان گفت: این کشتی ها با 
ظرفیت بیش از 40 هزار تن، بیش از 200 متر طول دارد و پس از 12 سال 
با هدف فعالیت های صادراتی در این بندر پهلو گرفته است.حمیدرضا محمد 
حسینی افزود: بندر شهید باهنر در سال آینده به قلب تپنده صادرات انواع 
کالا ها از جمله آهن آلات، محصولات ســاختمانی، مواد غذایی و معدنی 
تبدیل می شود.وی گفت: هم اکنون شناور های سنتی حامل میوه و تره بار، 
لندینگ کرافت های کانتینردار یخچالی و تانکر های نفتی صادراتی در این 
بندر فعالیت دارند.بندر چند منظوره شهید باهنر با 12 پست اسکله و ظرفیت 
سالانه 2 و هفت دهم میلیون تن کالا، قابلیت ارایه خدمات بندری و دریایی 
به انواع شناور های مسافری، نفتی، سنتی و فله بر را با آبخور یازده و نیم متر 
دارد.این بندر از بنادر چند منظوره قدیمی هرمزگان و سومین بندر ترانزیتی 

کشور است.

ساعت کاری بانک ها و مؤسسات اعتباری در نوروز
  سرویس اقتصادی // کانون بانک های خصوصی با انتشار نامه ای نحوه 
فعالیت بانک ها و مؤسســات اعتباری کشور را در روزهای پایانی امسال 
و ایام نوروز اعلام کرد. در نامه کانون بانک های خصوصی و مؤسســات 
اعتباری به مدیران عامل بانک های خصوصی و مؤسســات اعتباری آمده 
اســت: روز پنج شنبه 28 اسفند  آخرین روز فعالیت بانک ها و مؤسسات 
اعتباری و اولین روز فعالیت بانک ها نیز در ســال آینده روز پنج شنبه 5 
فروردین ماه خواهد بود.در این نامه اعلام شده است: بانک ها و مؤسسات 
اعتباری می توانند در ایام تعطیل به تشــخیص مدیریت هر بانک اقدام به 
افتتاح بعضی شــعب به صورت کشــیک کرده به نحوی که در هر یک از 
شهرها به میزان حداقل تعداد شعب و جهت امور دریافت و پرداخت و ایجاد 
تسهیلات به منظور بهره برداری آسان از خدمات الکترونیکی فعالیت کنند.
همچنین شعبی که بدین منظور در ایام تعطیل فعال خواهند شد، باید ایام و 
ساعات فعالیت خود را به نزدیک ترین پلیس محلی )کلانتری ها( به صورت 

مکتوب اعلام کنند.

افزایش تخلیه و بارگیری کالای غیر نفتی در بنادر غرب هرمزگان 
  ســرویس اقتصادی // تخلیه و بارگیــری کالای غیر نفتی در بنادر 
غرب هرمزگان امســال 33 درصد افزایش داشت.به گزارش خبرنگار 
دریا ؛ مدیر اداره بنادر ودریانوردی غرب هرمزگان گفت: از ابتدای سال 
تاکنون 5 میلیون تن کالا در بنادر غرب اســتان تخلیه و بار گیری شد 
که دو میلیون پانصد هزار تن آن، غیر نفتی بود.عسکری نسب افزود: در 
این مدت یک میلیون و 700 هزار تن کالای غیر نفتی شامل محصولات 
کشاورزی و معدنی به کشور های حاشیه خلیج فارس صادر شده است.
مدیر اداره بنادر ودریانوردی غرب هرمزگان گفت: امسال 90 دستگاه 
خودرو نیز از بندرلنگه به کشور عراق و آسیا ی میانه ترانزیت شد که 60 

درصد بیشتر از پارسال است.

خبر
سرویس اقتصادی // این روزها در حالی مردم برای 
خرید روغن نباتی سرگردان هستند که عرضه این 
محصول افزایش یافته اما همچنان در بازار کمیاب 

است. 
  در ایــن میــان ظاهراً دســتگاه های ناظر بــر بازار 
 به خــواب خرگوشــی رفته انــد و واکنــش موثری 
نسبت به اتفاقات بازار و احتکارکنندگان بزرگ ندارند.    
در روزهای پایانی ســال در حالی شــاهد صف های 
طولانــی مردم برای خرید روغــن نباتی نیمه جامد در 
برخی فروشــگاه های زنجیره ای هستیم که فیلم هایی 
 از احتــکار همین روغن ها و یا خــروج آنها از برخی 
فروشــگاه های زنجیره ای کوچک، در فضای مجازی 
دست به دست می شــود.در کنار این موضوع مسئولان 
وزارت صنعت و تولیدکنندگان از شــرایط مناسب تولید 
و عرضه روغن نباتی خبر می دهند و معتقدند کمبودی 
در تولیــد این محصول وجود نــدارد. طبق اعلام وزیر 
صنعت، عرضه روغن نباتی طی دو ماه اخیر 25 درصد 
افزایش یافته اســت. علیرضا رزم حسینی هفته از رشد 
25 درصدی توزیع روغن نســبت به 2 ماه گذشته خبر 
داد و گفت: ممکن اســت در مواردی به دلیل مشکلات 
در حمل و نقل این توزیع با تاخیر روبرو شده باشد، اما 
موقتی و موردی بوده اســت.البته وزیر صنعت در حالی 
از رشــد توزیع روغن طی 2 ماه اخیر خبر داده که طبق 
آمار، توزیع روغن نباتی طی 11 ماهه امســال نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل 12 درصد افت داشته است.نکته 
دیگر قابل توجــه در این آمار، صادرات 2 هزار و 738 
تن روغن نباتی طی 11 ماهه امســال است که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل 91 درصد رشد داشته است. این در 
حالی اســت که صادرات روغن دوسال است که ممنوع 

شده و در این شرایط مشخص نیست که این آمار مربوط 
به صادرات مستقیم روغن نباتی از کشور است یا ورود 

موقت بوده است.
* روند غیرطبیعی در بازار روغن

  ابوالحسن خلیلی، رئیس هیات مدیره انجمن روغن نباتی 
درباره وضعیت تولید و توزیع روغن در کشور، می گوید: 
تامین روغن خام، تولید روغن نباتی و توزیع آن نه تنها 
از سطح تقاضای معمول،کمتر نیست بلکه میزان تولید و 
توزیع به نسبت ماه های مشابه سال گذشته نیز بیشتر بوده 
است. به گفته وی، در 11 ماهه امسال معادل یک میلیون 
و 643 هزار تن روغن نباتی در کشــور تولید شده که از 
این میزان، یک میلیون و 150 هزار تن روغن مایع بوده و 
492 هزار تن روغن جامد و نیمه جامد بوده است. بر این 
اســاس در ماه های آبان، آذر و دی به ترتیب 125 هزار 
تــن، 163 هزار تن و 185 هزار تن و در بهمن ماه 196 
هزار تن روغن نباتی تولید شده است.به گفته خلیلی، در 
اسفند ماه نیز روند تولید روغن خوراکی مناسب است و 
پیش بینی می شود این میزان تا سقف 215 هزار تن برسد 
و به همین مقدار نیز روغن در بازار عرضه شــود.وی در 
عین حال تصریح می کند: برای فروردین ماه سال آینده 
نیز تمهیدات لازم برای تامین روغن خام و تولید در سطح 
ماهیانه 200 هزار تن اندیشیده شده و از این نظر نگرانی 
وجود ندارد. وی توضیح می دهد: آمار توزیع نیز همین 
روند رشــد را طی کرده و از توزیع 120 هزار تن روغن 
در آبان ماه به 190 هزار تن در بهمن ماه رســیده است. 
حال آنکه در شرایط معمول سال های 95 و 96 با توزیع 
ماهانه 125 تا 130 هزار تن روغن، رقابت بر بازار حاکم 
 بوده و البته عرضه بر تقاضا پیشــی می گرفت.وی ادامه 
می دهد: طی 4 ماه گذشته نیز به طور متوسط بین 30 تا 

50 هزار تن روغن بیش از سطح معمول مصرف کشور 
تولید و توزیع شــده و همه دستگاه های دخیل از جمله 
شــرکت بازرگانی دولتی و بخش خصوصی در واردات 
به موقع، ترخیــص و تامین روغن خام نقش خود را به 
خوبــی ایفا کرده اند. خلیلی با بیان اینکه وضعیت فعلی 
 بازار، از روند غیرطبیعی تقاضای روغن گواهی می دهد، 
می گوید: مشخص نیست که چرا پس از آنکه سه ماه پیاپی، 
عرضه کالا به وفور انجام شده ، تقاضا فروکش نکرده است.   
البته بخشی از تقاضا تحت تاثیر برخی حرف و حدیث  ها 
درباره احتمال توقف تخصیص ارز ترجیحی به کالاهای 
اساسی از جمله روغن ملتهب شده که در انتهای بهمن ماه 
مشخص شد که فعلا هیچ تغییری در نرخ تامین ارز مورد 
نیاز برای روغن نباتی ایجاد نخواهد شــد و کماکان در 
ســال 1400 نیز کالاهای اساسی و روغن با ارز 4200 
 تومانی تامین خواهند شد.وی معتقد است: آنچه در بازار 
روغن نباتی شاهد هستیم از یک روند غیرطبیعی حکایت 
 دارد و نمی توانــد با واقعیت های بازار مطابقت داشــته

 باشد.
* حاشیه های روغنی آقای رئیس جمهور

  روغن نباتی محصولی اســت که هر چند وقت یکبار 
حاشــیه هایی را به خود اختصاص مــی دهد، یک بار 
 مضر بودن روغن پالم و استفاده از آن در بستنی خبرساز 
می شود، یک بار کمبود روغن سرخ کردنی، یکبار کمبود 
روغن مایــع، یکبار صف های طویل برای خرید روغن 
حلــب و حالا هم انحصــار واردات روغن پالم.در این 
مورد سید ناصر موســوی لارگانی، عضو هیأت رئیسه 
مجلس اخیراً با بیــان اینکه انحصار واردات روغن پالم 
در اختیار آقای حســین فریدون برادر رئیس جمهور و 
واردات موز نیز بر عهده یکی از بســتگان ایشان است، 

گفته است: رئیس جمهور می گوید اگر وزارت بازرگانی 
داشتیم با چنین مشکلاتی در حوزه کالای اساسی نظیر 
روغن مواجه نمی شــدیم در حالی که وزرای ایشــان 
اختیار جا به جا کردن صندلی خودشــان را هم ندارد.

وی ادامه می دهد: اگر به فرض هم مســئولیت وزارت 
خانه را بر عهده چنین فــردی بگذاریم چگونه بازار را 
کنترل خواهد کرد؟ مگر وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برای مدیریت مسائل مربوط به تجارت و بازرگانی قائم 
 مقام ندارد؟ بر اساس اصل 44 قانون اساسی دولت باید
  کوچک ســازی شــود، یک بــار با تحمیــل هزینه 
وزارتخانه ها را ادغام کردیم از این رو نمی توانیم به این 
دلیل که رئیس جمهور وزارت بازرگانی را به کسی وعده 
داده، تفکیک کنیــم. در بازار به هم ریخته روغن نباتی، 
هرچند برخی مسئولان، احتکار خانگی را عامل اصلی 
کمبــود روغن عنوان می کنند اما باید توجه داشــت که 
وقتی در قفسه های فروشــگاه ها عموما به جز روغن 
ســرخ کردنی و روغن مایع گــران قیمت)غیرمخلوط( 
روغن دیگری وجود ندارد چطور مردم می توانند روغن 

احتکار کنند؟ در صــف های طولانی روغن نیمه جامد 
هم بــه هر فرد فقط یک حلب روغن داده می شــود و 
عمدتاً امکان احتکار در احجام زیاد وجود ندارد.ســعید 
صارمی، مدیرکل دفتر برنامه ریزی، توزیع و تنظیم بازار 
وزارت صمت پیش تر گفته بــود: اگرچه به جای 150 
هزار تن روغن )نیاز ماهانه بازار(، 200 هزار تن روغن 
در اســفندماه توزیع می شود، اما ترس و نگرانی مردم از 
افزایش قیمت روغن نباتی موجب افزایش تقاضا شــده 
 اســت.در عین حال، عرضه روغن در بــازار آزاد و با 
 قیمت هــای دو یا 3 برابری نیز این ابهــام را به وجود

می آورد که چطور روغن به اندازه کافی در مراکز عرضه 
وجود ندارد اما دلالان و محتکران آن را به هر میزان که 
متقاضی باشــد، با قیمت بالاتری عرضه می کنند؟ پس 
 باید دید ســرنخ احتکار روغن به کجا می رسد و چرا 
دســتگاه های ناظر به ویژه تعزیرات و سازمان حمایت 
 مصرف کننــدگان به ســراغ احتکارکننــدگان بزرگ 
نمی روند؟ اگر هم رفته انــد پس چرا تاثیری در بهبود 

شرایط بازار نداشته است؟/ فارس 

خواب خرگوشی دستگاه های ناظر بر بازار؛ 

 چه کسانی روغن را احتکار می کنند؟

قیر رایگان ؛ ام الفساد پروژه های عمرانی 

  

ســرویس اقتصادی // مدیرکل دفتر 
آبزیان آب شــیرین سازمان شیلات 
کشــور به کســانی که قصد خرید و 
نگهداری ماهی قرمز برای شب عید را 

دارند، توصیه هایی کرد. 
  مهدی شــکوری با بیان اینکه بیشترین 
تولید ماهی قرمز در اســتان های گیلان 
و اصفهــان و در اســتخرهای پرورش 
ماهیان گرمابی  همراه با ماهیان گرمابی 
و یــا  در حوضچه هــای بتنی صورت 
می گیرد و ســپس به بازار بزرگ میوه و 
تره بار برای توزیع انتقال داده می شــود، 
گفت:روش نگهداری این ماهی ها بسیار 

نامناسب اســت و با تراکم زیاد، شرایط 
 نامطلوب و بعضا بدون هوادهی نگهداری 
می شــوند.وی ادامه داد: حتی برخی از 
مغازه داران نیز در خرده فروشی ها شرایط 
 مناســبی برای نگهداری این ماهی ایجاد 
نمی کنند و بســیاری از ماهیان در این 
مراحل تلف می شوند. بنابراین بهتر است 
برای خرید ماهی قرمز سالم حتما به مراکز 
 معتبر مراجعه شــود.مدیرکل دفتر آبزیان 
آب شــیرین سازمان شــیلات کشور به 
شــرایط نگهداری ماهی قرمز شب عید 
اشاره کرد و گفت: معمولا لازم است برای 
یک عــدد ماهی قرمز حداقل یک ظرف 

دهن گشــاد حاوی 3 لیتر آب بدون کلر 
استفاده شود و شرایط دمایی مطلوب یعنی 
دمای کمتر 24 درجه با هوادهی مناسب 
در طولانی مدت نیز رعایت شود. همچنین 
بهتر اســت در تنگ های کوچک و در 
کوتاه مدت نیز از ریختن غذای نامناسب 
جلوگیری شــود و بعد از ایام نوروز اگر 
 قصد رها ســازی آن اســت حتما این 
 ماهی ها به آکواریوم،  استخر و حوضچه های 
پارک ها انتقال  داده شــوند.وی تصریح 
کرد:به هیچ وجه نباید ماهی قرمز را بعد 
ازایام نــوروز در منابع آب های طبیعی، 
مخزن ســدها و رودخانه ها رهاسازی 

کرد، زیرا با تکثیر زیاد و رقابت غذایی با 
آبزیان بومی آن منابع ممکن است باعث 
 انتقال برخی از بیمــاری های آبزیان و
 انگل ها بــه ماهیان آن منابع شــوند.
شکوری در پایان گفت:ماهی قرمز شب 
عید علاوه براینکه ناقل بیماری مشترک 
بین انســان و آبزیان نیست تا کنون نیز 
گزارشــی از انتقال ویروس کرونا از این 
ماهی به انســان نشده است. اما به لحاظ 
بهداشتی لازم است در هنگام تعویض آب 
از دست زدن به ماهی خودداری شود و 
با  رعایت نکات بهداشــتی و استفاده از 

دستکش این اقدام صورت گیرد.

چند توصیه مهم در مورد خرید و نگهداری ماهی قرمز شب عید

ســرویس اقتصادی // محقق بخش 
گیاهپزشکی مرکز تحقیقات و آموزش 
کشاورزی استان هرمزگان عامل موثر 
بدشــکلی درختان مرکبات را تغذیه 

آفت شته دانست.
  به گزارش خبرنگار دریا ، در سال های 
اخیــر وجود برخی آفت ها بــه مزارع و 
باغات استان هرمزگان آسیب های زیادی 
وارد کرده اســت. یکــی از این آفات که 
آسیب جدی به سطح وسیعی از مرکبات 
خصوصا درختان لیمو زد آفت موســوم 
به جاروی جادوگر بود که در ســال های 
نه چنــدان دور به یک معضل جدی برای 
باغداران هرمزگان تبدیل شد. در ماه های 
اخیر نیز گزارشاتی از بروز نوعی آفت که 
سبب بدشکلی برگ درختان می شود در 
برخی نقاط استان مخابره شد که نگرانی ها 
از باب نوع جدیدی از آن آفت را تشدید 
کرد.در همین زمینه دکتر عبدالنبی باقری 
محقق بخش گیاهپزشکی مرکز تحقیقات 
و آموزش کشــاورزی اســتان هرمزگان 
عامل موثر بدشکلی درختان مرکبات را 

تغذیه آفت شته دانست. عضو هیات علمی 
مرکز تحقیقات هرمزگان با اشاره به اینکه 
درختان مرکبات توسط گونه های متعددی 
از حشرات مکنده و غیرمکنده مورد حمله 
قرار می گیرند اظهار کرد: در میان حشرات 
مکنده برخی گونه ها مانند »زنجرک ناقل 
بیماری جاروی جادوگر لیمو ترش« تنها 
فایتوپلاسمایی هستند،  بیماری های  ناقل 
در حالیکه برخی دیگر همچون »پســیل 
آسیایی مرکبات و شته ها« علاوه بر انتقال 
بیماری های باکتریایی و ویروســی، خود 
نیز به عنوان آفات مهم مرکبات محسوب 
می شوند. وی افزود: علاوه بر آفات مکنده 
مذکور، تریپس و شب پره مینوز نیز دارای 
پتانسیل بالایی برای خسارت به درختان 
مرکبات بــه خصوص در زمان های تولید 
جست می باشند.محقق بخش گیاهپزشکی 
مرکــز تحقیقات و آموزش کشــاورزی 
تشــریح تصریح کرد: اگرچه در اســتان 
هرمزگان در یک دهه اخیر، پیچ خوردگی 
و بدشــکلی برگ درختان مرکبات بیشتر 
مربوط به تغذیه آفت پســیل آســیایی 

مرکبات بوده است اما بررسی های دو سال 
اخیر در نقاط مختلف استان، نشان می دهد 
که عامل این بدشکلی و پیچ خوردگی ها، 
تغذیه ناشی از شــته می باشد.وی در این 
خصوص گفت: این حشــرات نیز همانند 
ســایر آفات مکنده از شیره گیاهی تغذیه 
می کنند و باعث ضعف درختان و افُت کمی 
و کیفی محصول می شوند.باقری همچنین 
خاطرنشــان کرد: هنــوز در خصوص 

امکان انتقال بیماری های ویروسی توسط 
این حشرات در اســتان هرمزگان اطلاع 
خاصی در دست نیســت.وی تاکید کرد: 
در خصوص مبارزه با این آفت و با توجه 
به همزمانی تقریبی آن با آفات تریپس و 
مینوز مرکبات و مقاومت نســبی آنها به 
بخشی از حشــره کش ها، توصیه می شود 
که از سمومی استفاده شود که هر سه آفت 

مزبور را کنترل کنند.

شناسایی عامل موثر در پیچ  خوردگی درختان مرکبات در هرمزگان

سرویس اقتصادی // شرکت توانیر در اطلاعیه ای 
هموطنــان را به صرفه جویی در مصرف گاز و برق 

دعوت کرد.
  پس از کاهش دمای هوا و لزوم صرفه جویی فوری در 
مصرف گاز و برق در کشور، شرکت توانیر در اطلاعیه ای 
مــردم را به صرفه جویی در مصرف گاز و برق دعوت 

کرد.  در این اطلاعیه آمده اســت:به دنبال استقرار موج 
جدید سرما در کشور به خصوص در نیمه شمالی کشور 
و محدودیت ایجاد شده در تأمین سوخت نیروگاه ها از 
تمامی هموطنان عزیز تقاضا کرد با کاهش فوری مصرف 
گاز وبرق، امــکان تأمین انرژی برای همه هموطنان را 
فراهم کنند.بهترین راهکار توصیه شده، کاهش یک تا 

دو درجه ای دمای منزل و محل کار، کاهش روشــنایی 
و خاموش کردن وسایل گرمایشی و برقی غیر ضروری 
اســت با انجام همین چند راهکار ساده می توان از قطع 
انرژی یا بروز خاموشــی در کشور به خصوص برای 
هموطنان در نیمه شــمالی جلوگیری کرد. پیشاپیش از 
همراهی ارزنده تمامی مردم عزیز سپاسگزاری می شود.

صرفه جویی در مصرف گاز و برق ضروری است
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حوادث

حوادث جهان
کشف ویرانه های صومعه مسیحیان در مصر

 تیــم باستان شناســی فرانســوی – نروژی موفق به کشــف 
ویرانه هایــی از صومعــه مســیحیان در صحــرای غربی مصر 
شــدند.  سازه های یافت شده چندین ساختمان باستانی است که 
از آجر و گل ســاخته شده است. معابر این ســازه ها با نقاشی 
کتاب های مذهبی مســیحی و تصاویری از مســیح تزئین شده 
اســت. »طلعت اسامه« از کارشناســان آثار باستانی مذهبی در 
این باره گفت: ساختمان های کشف شده شامل صومعه ای بزرگ،  
کلیســا و مکان هایی برای راهبان بوده اســت که دیوارهایش با 
نقاشــی های نمادین تزئین شده است. این سازه ها می تواند نشان 
دهد که در زمان های دور و در قرن پنج میلادی مســیحیان در 
مصر فعالیت های مذهبی داشــته اند و تــلاش می کردند تا آن را 
توسعه دهند. قاهره در ماه های اخیر چندین کشف بزرگ جدید 
باستان شناسی  داشــته که از اهمیت خاصی در تاریخ برخوردار 

است.

افشای راز قتل نوزاد با نمونه » دی ان ای«
 پلیس ســیاتل امریکا با اســتفاده از پایگاه داده های آنلاین 
»دی ان ای« راز 26 ســاله یک زن را فاش کرد. بنا بر اطلاعات 
پلیــس این زن چندی قبل نمونــه » دی ان ای«  خود را به پایگاه 
داده هــای ژنتیک داد اما پس از این اقــدام خیلی زود رازی را 
که 26 ســال پنهان کرده بود فاش شد، پلیس بر اساس این نمونه 
دریافت این زن 50 ســاله متهم به قتل نوزاد تازه متولد شده اش 
در سال 1997 میلادی است.اطلاعات پلیس نشان می دهد نمونه 
ژنتیک روشن کرد که این زن 26 سال قبل پس از تولد فرزندش 
او را درون سطل آشــغال یک پمپ بنزین در سیاتل انداخته تا 
بمیرد. چند روز بعد مأموران پلیس جسد پسر بچه را درون سطل 
زباله پیدا کردند. اکنون این زن 50 ســاله به نام »کریستین ماری 
وارن« به اتهام قتل فرزندش بازداشــت شــده است جالب آنکه 
فیلم دوربین های مداربســته مســتقر در پمپ بنزین در آن  زمان 
نیــز لحظه ورود زن را به این محل نشــان می دهد که فرزندش 
را در ســرویس بهداشتی به دنیا آورده و پسر بچه را درون سطل 

انداخته است.

5 سال زندان برای فرار مالیاتی
 مرد امریکایی که بلیت های بخت آزمایی می فروخت به جرم 
فرار مالیاتی به 5 سال زندان و پرداخت جریمه 10 هزار دلاری 
محکوم شد. متهم » چیراژ پاتل« 49 ساله اهل کارولینای امریکا 
اعتراف کرده که بین ســال های 2013 تــا 2017 میلادی هیچ 
گزارشــی از فروش بلیت های بخت آزمایی خود نداده تا مالیات 
پرداخــت نکند. پلیس کارولینا اعلام کــرد که متهم اکنون تحت 
بازداشت است و باید دوران محکومیت خود را پشت سربگذارد 
او به صراحت به پنهان کردن سود ناشی از فروش بلیت های بخت 

آزمایی اعتراف کرده است.

سرویس حوادث//  مرد میانسالی که مدعی است 
پســر نوجوانش هنگام فرار از دست مرد همسایه 
به زمین خورده و ترقه در دســتش منفجر و دچار 
نقص عضو شده با ثبت شکایتی خواهان مجازات و 

دریافت دیه از مرد همسایه شد.
رســیدگی به این پرونده از اســفند سال 98 با شکایت 
مردی آغاز شد که مدعی بود در جریان درگیری پسرش 
با مرد همســایه او دچار نقص عضو شده است. وی در 
تشــریح ماجرا گفت: روز حادثه پسرم رضا ترقه ای در 
دستش بود که همسایه ما به  نام حسن به او اعتراض و 
سپس او را دنبال کرد و باعث شد پسرم از ترس فرار کند 
در حین فرار پسرم زمین خورد و در جریان آن هم ترقه 
در دستش منفجر شد و یکی از دستانش را از دست داد 

و حالا من از او شاکی هستم.
با توجه به این شکایت حسن به عنوان متهم احضار اما 
منکر درگیری با رضا شد و گفت که شاکی اشتباه کرده 

است.
به این ترتیب مأموران تحقیقات شــان را آغاز کردند و 
مشخص شد که حســن قبل از حادثه با رضا درگیری 
لفظی پیدا کرده و برای چند لحظه هم او را دنبال کرده که 
در این حین پسربچه به زمین خورده و مواد منفجره در 

دستش منفجر شده و به او آسیب زده است.
مأموران پس از آن به ســراغ دوستان رضا هم رفتند و 
آنها هم به اتفاق اظهارات شاکی را تأیید کردند و گفتند 
ما در حال ترقه بازی بودیم که حسن به ما اعتراض کرد 
وقتــی ما با او بحث کردیم به دنبال مان دوید و ما هم از 
ترس فرار کردیم و در همین حین رضا به زمین خورد 
و ترقه در دستانش منفجر شد و دستش خونریزی کرد.

 به این ترتیب متهم یکبار دیگــر مورد بازجویی قرار 
گرفت و اینبار ادعای دیگری را مطرح کرد و گفت: من 

برای  قصدی 
اذیت کردن بچه ها نداشــتم. آنها چندین روز بود که در 
نزدیکی خانه ما بازی می کردند و سرو صدایشان باعث 
مزاحمت برای ما شــده بود. آن روز با ناراحتی بیرون 
رفتم و وقتی دیدم چند پســربچه هستند سعی کردم با 
آرامش از آنها بخواهم که در جلوی خانه ما ترقه ها را 

منفجر نکنند.
در حین حرف زدن داشتم به آنها نزدیک می شدم که رضا 
ترسید و فرار کرد و من هم به سمت خانه ام برگشتم که 
به یکباره صدای انفجاری شنیدم و وقتی برگشتم دیدم 
رضا آسیب دیده است. من اصلًا نمی دانستم که ترقه ای 
در دســت دارد وگرنه با او وارد بحث نمی شدم یا اینکه 

ترقه را می گرفتم.
ایــن متهم در ادامه افزود: من در آســیب دیدن او هیچ 

نقشی نداشتم. نه ترقه ای 
به او دادم و نه اصلًا متوجه شــدم که در دســتش ترقه 
هست. دنبالش هم نکردم این شــکایت واهی است و 
من درخواست برائت دارم. این مرد باید خودش مراقب 
رفتارهای پسرش می بود تا با ترقه دست ساز بازی نکند.

با این حال پدر رضا از شــکایتش دســت برنداشت و 
خواستار پرداخت خسارت و دیه از سوی مرد همسایه 
شد و گفت: پسر من ترقه دست ساز داشته و متهم هم این 
را می دانســته با این حال او را دنبال کرده است. هرچند 
می گویند بچه خودش به زمین افتاده ولی من مطمئنم این 
مرد پسرم را به زمین انداخته است. وقتی ترقه در دست 
پسرم ترکید ما او را به بیمارستان بردیم. پزشکان تلاش 
زیادی کردند که پســرم را نجات دهند. استخوان های 
دســتش خرد و عضله ها و عصب هایش کلًا پاره شده 

بود. به ما گفتند دست بچه باید قطع شود. من قبول نکردم 
و گفتم باید پسرم را نجات دهید. التماس های من سبب 
شد تا یکی از پزشکان قبول کند دست بچه را نگه دارد. 
البته گفت ممکن است دیگر نتواند دستش را تکان دهد.

پدر این پسربچه ادامه داد: در حال حاضر عضلات دست 
پسرم قطع شده و دیگر نمی تواند دستش را حرکت بدهد.

پســر من فقط 14 ســال دارد با عصبانیت این مرد به 
آینده اش لطمه جبران ناپذیری خورده اســت. به همین 
خاطر من درخواست خســارت و مجازات این مرد را 

دارم.
به این ترتیب برای مرد متهم قرار صادر شــد. اما او که 
همچنان اتهامش را نپذیرفته بود به قرار صادره اعتراض 
کرد اما اعتراضش قبول نشــد و با توجه به درخواست 
پدر رضا کیفرخواســت علیه متهم صادر و پرونده برای 
رسیدگی به شعبه 10 دادگاه کیفری استان تهران ارسال 

شد و متهم بزودی محاکمه می شود.

شکایت از مرد همسایه به خاطر نقص عضو فرزند

  

از این که پدر و مــادرم طلاق گرفته بودند نزد 
دوستانم احســاس حقارت می کردم. آن ها 
مانند یک آدم بدبخت به من نگاه می کردند و 
من از این موضوع ناراحت بودم، به همین دلیل 
همیشه می خواستم طوری رفتار کنم که یک 
سر و گردن از آن ها بالاتر باشم تا به من توجه 

کنند چرا که ...
کودک 11ساله ای که به همراه دوست 10ساله اش به 
اتهام ربودن تلفن همراه به دایره مددکاری اجتماعی 
کلانتری طبرسی شمالی مشهد هدایت شده بود، در 
حالی که به شدت اشک می ریخت و تلاش می کرد 
خود را بی گناه جلوه دهد، به کارشــناس و مشاور 
کلانتری گفت: مادرم به خاطر اعتیاد پدرم از او طلاق 
گرفت و من هم نزد مادرم ماندم ولی از این که دیگر 

پدر نداشتم، خیلی ناراحت بودم. 
مادرم که از قبل خیاط بود، در یکی از کارگاه های 
تولیدی مشغول کار شد تا خرج و مخارج زندگی ما 
را تامین کند. مــن هم که به خاطر تعطیلی مدارس 
در خانه حوصله ام ســر می رفت، سعی می کردم با 
دوســتانم در کوچه بازی کنم چرا که مادرم تا شب 
ســر کار بود و من به تنهایی نمی توانستم خودم را 
سرگرم کنم. در این میان با »سعید« که در همسایگی 
ما زندگی می کرد بیشــتر دوست بودم و با او برای 
بازی با دیگر دوستان مان به پارک می رفتیم. پدر و 
مادر سعید با یکدیگر اختلاف داشتند. آن ها همیشه 
با هم دعوا می کردند و کاری به ســعید نداشتند. به 
همین دلیل من و سعید خیلی با هم صمیمی بودیم تا 
این که دو روز قبل سعید دنبال من آمد تا با هم بازی 
کنیم. من هم لباس پوشــیدم و به اتفاق دو نفر دیگر 
از دوستان مان به پارک رفتیم تا سرسره بازی کنیم. 
هادی هم گوشــی لمسی خودش را به پارک آورده 
بود و آهنگ پخش می کرد. وقتی هادی کاپشن اش 

را از تنش بیرون آورد، سعید به او گفت گوشی تلفنت 
را در جایی مطمئن بگذار تا کسی آن را ندزدد. 

در حالی که همه ما ســرگرم بازی بودیم، سعید به 
بهانه آب خوردن از ما جدا شد. چند دقیقه بعد هم 
مرا به گوشــه ای کشید و در گوشم گفت که گوشی 
تلفن هادی را برداشته است. او گفت: جایی را سراغ 
داری که بتوانیم گوشــی را بفروشــیم؟! به او گفتم: 
منطقه معروف به دزدبازار پشت خانه خاله ام است 
که در آن جا گوشــی دزدی می فروشند ولی هادی 
دوست ماست و آن گوشی را پدرش برای شرکت در 
کلاس های آنلاین مدرســه خریده است! ولی سعید 
مرا قانع کرد که باید گوشــی را بفروشیم. بعد از آن 
به دزدبازار رفتیم و گوشی را به مردی جوان به مبلغ 
180هزار تومان و مموری آن را نیز 20هزار تومان 
فروختیم. پول ها دست من بود که به همراه سعید به 

محله خودمان بازگشتیم.
 برای خیلی از بچه های محله خوراکی های مختلف 
خریدیم و کلی هم در گیم نت بازی  کردیم. اما شب، 
پــدر هادی به در منزل ما آمد و من فهمیدم که او از 
ما شــکایت کرده است. روز بعد، از کلانتری تماس 
گرفتند و من و ســعید به این جا آمدیم و بقیه پول 
ها را هم با خودمان آوردیم ولی ما نمی خواســتیم 
گوشی هادی را سرقت کنیم، فقط در برابر وسوسه ای 
قرار گرفتیم که خودمان را به دیگر دوستان مان نشان 

بدهیم و ...
شایان ذکر اســت، با دستور سرگرد مهدی کسروی 
)رئیس کلانتری طبرســی شــمالی( پدر و مادر دو 
کودک به کلانتری دعوت شدند و پس از آن که پدر 
هادی نیز از گناه دوســتان فرزندش اعلام گذشت 
کرد، آن هــا در دایره مــددکاری اجتماعی تحت 
مشاوره های کارشناسی درباره مهارت های رفتاری 

با فرزندان قرار گرفتند.

دزدان کوچک!
در امتداد تاریکی

پزشکی  سازمان  حوادث//  سرویس 
قانونی کشور با اعلام افزایش تلفات 
گذشته،  سال  در  سوری  چهارشنبه 
نسبت به حوادث این شب که ناشی 
از استفاده  از وسایل خطرناک و مواد 

محترقه است، هشدار داد.
نائیجی مدیــرکل روابط  دکتر حامــد 
عمومی و امور بین الملل سازمان پزشکی 
قانونی کشــور، در این بــاره گفت: در 
روزهای منتهی به چهارشنبه آخر سال با 
حوادثی که منجر به فوت  یا مصدومیت 
تعــدادی از هموطنان می شــود مواجه 
هســتیم، ضمن آنکه در سال  جاری نیز 
شاهد انتشــار اخباری در مورد آسیب 
دیدن تعدادی از هموطنان بر اثر حوادث 

ناشی از مواد منفجره و محترقه بوده ایم.
وی با اشــاره به اینکه آمار مصدومان 
چهارشنبه آخر سال در اختیار اورژانس 
است و پزشکی قانونی تنها آمار قربانیان 
این حوادث را در اختیار دارد، تصریح 
کرد: در حوادث چهارشنبه سوری سال 
گذشته 5 نفر از هموطنان)4 مرد و یک 
زن( جــان خود را از دســت دادند ؛در 
حالی که این رقم در مدت مشــابه سال 
قبل از آن، 3 نفر گزارش شده بود؛عمده 
افراد فوت شده  یا مصدوم این حوادث 
در سنین جوانی و نوجوانی قرار دارند و 
افرادی که در حوادث چهارشنبه سوری 
ســال قبل جان خود را از دست دادند 
زیر 20 ســال بودند و تنها یک نفر از 

آنان 40 ساله بود.
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان پزشکی قانونی کشور با تأکید بر 
اینکه در سال  جاری علاوه بر مخاطرات 
اســتفاده از مواد محترقه و آتشــزا با 
موضوع همه گیری ویــروس کرونا نیز 
هموطنان  از  گفــت:  هســتیم،  مواجه 
درخواست می کنیم با توجه به خطرات 
استفاده از مواد منفجره و نیز همه گیری 
ویروس کرونا از برگزاری هرگونه تجمع 
و اســتفاده از وسایل و ابزار خطرآفرین 
و غیراســتاندارد خودداری کنند. افراد 
در تماس با مــواد محترقه و منفجره با 
مکانیســم های متعددی دچار آســیب 

می شوند.

آســیب ها می تواند ناشــی از برخورد 
تا ســوختگی  انفجاری  مــاده  ترکش 
حرارتی  یا شــیمیایی و یا قرار گرفتن 
در معرض موج انفجار باشــد که باعث 
نابینایی،  عــوارض متعــددی ماننــد 
قطــع عضو، ســوختگی های وســیع، 
و  روی صورت  دائمی  جوشــگاه های 
بدن، ناشنوایی و موارد دیگری می شود، 
ضمن اینکه آســیب های روانی ناشی از 
استرس وارده به افراد یکی دیگر از این 
نوع صدمات است که امیدواریم امسال 
بــا رعایت حقوق یکدیگر و اجتناب از 
رفتار های پرمخاطره، شاهد پایان سالی 
آرام، ایمن و بسیار کم خطرتر نسبت به 

سال های گذشته باشیم.

هشدار سازمان پزشکی قانونی درباره حوادث چهارشنبه سوری

روابط عمومی 
  با مصرف ماهی ومیگو سلامتی را به خانواده خود هديه دهید شیلات هرمزگان 

ســرویس حوادث // فرمانده انتظامی استان 
از وقوع ســرقت منزل مسکونی در  سمنان 
پوشــش مأمور اداره گاز در شهر سمنان خبر 
داد و گفت: در این زمینه ســه نفر دستگیر 
شدند و پرونده آن ها به مراجع قضایی ارسال 

شد. سردار عبدا... حسنی با بیان این که بعد از 
گزارش سرقت به عنف  از یک منزل مسکونی 
درشهر سمنان، موضوع در دست بررسی قرار 
گرفت، افزود: طبق شــواهد و اطلاعات موجود 
مشخص شد که دو سارق در پوشش مأمور اداره 
گاز بعد از ورود به منزل مســکونی ،اموال بانوی 
خانه را به سرقت برده اند. وی ضمن بیان این که 
طبق تحقیقات تکمیلی و سرنخ های به دست آمده 
،دو متهم در اقدامی هماهنگ شناسایی و دستگیر 
شــدند، ادامه داد: نفر ســوم پرونده نیز در اقدام 
انتظامی دســتگیر و پرونده  غافلگیرانه مأموران 
تکمیلــی این افراد به مرجع قضایی ارسال شــده 
است. فرمانده انتظامی اســتان سمنان بابیان این 
که مجرمان دستگیرشده در بازجویی ها به سرقت 
طلا، وجه نقد، لپ تاپ و ... اعتراف کردند، افزود: 

این ســرقت ها به ارزش دو میلیارد ریال بود که 
با همدستی زن جوانی صورت می گرفت. وی از 
دستگیری سه تن از اراذل واوباش اجیرشده تهرانی 
که دهم اســفندماه در سمنان یک وکیل را مصدوم 
کرده و متواری شــده بودند نیز خبر داد و افزود: 
در این درگیری ســه نفر با صورت  پوشیده، وارد 
دفتر وکالت شدند و ضمن درگیری و ایجاد رعب 
و وحشــت و اخلال در امنیــت عمومی ،یک نفر 
را مصدوم کردند و متواری شــدند. حسنی بابیان 
ایــن که در عملیات های جداگانــه و ضربتی، دو 
نفر از این افراد در خاورشــهر دســتگیر شدند و 
نفر سوم در پردیس دســتگیر شد، ادامه داد: یک 
قبضه کلت گازی ساچمه زنی ،چهار قبضه قمه و 
تعداد قابل توجهی لوازم ممنوع از این افراد کشف 

و ضبط شده است.

سرقت طلا در پوشش مأمور گاز 

خدماتی  کارمند  حوادث//جسد  سرویس 
دانشکده علوم و تحقیقات تهران  یک هفته 
پس از ناپدید شدن مرموز وی  در سرویس 

بهداشتی دانشگاه پیدا شد.
19 اسفند مأموران کلانتری 138 جنت آباد در 
تماس با بازپرس کشیک قتل پایتخت از کشف 
جسد مردی جوان  در دانشکده علوم تحقیقات 

خبر دادند.
بدنبال اعلام این خبر تحقیقات به دستور بازپرس 
مصطفی واحدی آغاز شد . جسد مرد جوان در 
داخل سرویس بهداشتی دانشکده افتاده بود و 
در بررسی های اولیه متخصصان پزشکی قانونی 
اعلام کردند که از زمان مرگ حدود یک هفته 

می گذرد.
بررسی ها نشــان می داد که سجاد 35 ساله از 
پرســنل خدماتی دانشــکده بوده و باتوجه به 
شــیوع کرونا در قسمتی که وی مشغول به کار 
بوده رفت و آمدی وجود نداشــته و در بخش 
خلوت دانشکده بوده و به همین دلیل مرگ او 

برملا نشده است.
راز کشف این جسد با شکایت خانواده وی فاش 
شد. وقتی خانواده سجاد متوجه غیبت وی شدند 
همه جا را برای یافتن وی گشتند اما خبری از 
او پیدا نکردند و موضوع را به پلیس خبر دادند. 
گرچه سابقه داشت که او گاهی اوقات شب ها در 
محل کارش می ماند اما تأخیر چند روزه آنها را 

نگران کرده بود  و باعث شد  تا راهی دانشکده 
شوند. پرسنل انتظامات اعلام کردند تاریخ ورود 
او به دانشــکده حدود یک هفته قبل ثبت شده 
اما خروج او ثبت نشده است. بدین ترتیب آنها 
به جست وجو در دانشکده پرداختند و جسد او 
را داخل یکی از ســرویس های بهداشتی پیدا 
کردند. هر چند احتمال مــی رود که وی بر اثر 
سکته جان باخته باشد با این حال بازپرس شعبه 
یازدهم دادســرای امور جنایی پایتخت دستور 
انتقال جســد به پزشکی قانونی برای مشخص 
شــدن علت مرگ او را صــادر کرد. همچنین 
دستور تحقیقات از کارکنان و نیروهای خدماتی 

دانشکده  نیز صادر شد.

کشف جسد کارمند دانشگاه بعد از یک هفته

سرویس حوادث//    مرد خشمگین در 
اقدامی هولناک با شــلیک گلوله پسر 

جوان و همسرش را به قتل رساند.
خبر قتل یک پسر جوان و مادرش در خانه 
شــان واقع در خیابان »مفتح« شهرســتان 
ممسنی به پلیس اعلام شد. پس از این خبر 
به مرکز فوریت های پلیســی 110 بلافاصله 
تیمی از مأموران کلانتری 11 به محل مورد 

نظر اعزام شدند.
سرهنگ کاووس محمدی، معاون اجتماعی 
فرماندهی انتظامی استان در این باره گفت: با 
حضور پلیس در محل، جسد بی جان جوانی 
25 ساله و مادر 45 ساله اش مشاهده شد که 
به علت اصابت گلوله جان خود را از دست 
داده بودند. پلیــس در همان لحظات اولیه، 
پدر 54 ساله خانواده را که با اسلحه شکاری 

در صحنه حضور داشــت دستگیر و به مقر 
انتظامی منتقل کردند.

ســرهنگ »محمدی« با بیان اینکه قاتل در 
بازجویی اولیه علت و انگیزه قتل را اختلاف 
خانوادگی عنوان کــرد، گفت: متهم پس از 
تشــکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به 

مراجع قضایی معرفی شد.

قتل همسر و فرزند با شلیک گلوله
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ســرویس حــوادث // مرد ۵۸ ســاله  که 
قتل زن پدرش  اتهام  به  چهارشنبه گذشته 
تحت تعقیب قرار گرفت و چند ساعت بعد با 

صدور دستورات ویژه ای دستگیر شد.
سال 85 بود که به جرم مواد مخدر دستگیر و به 
حبس ابد محکوم شدم، با خودم فکر می کردم که 
امیدی به آزادی وجود ندارد، اما 12 ســال بعد 
سرنوشــتم به گونه ای دیگر رقم خورد و من در 
سال 97 شامل رافت اسلامی شدم و با »عفو« از 
زندان بیرون آمدم، ولی هنوز طعم »آزادی« را به 
درستی نچشیده بودم که دستم به خون آلوده شد 

و مهر قاتل بر پیشانی ام خورد...
این ها بخشی از اعترافات مرد 58 ساله ای است 
که چهارشنبه گذشته به اتهام قتل زن پدرش تحت 
تعقیب قرار گرفت و چند ســاعت بعد با صدور 
دستورات ویژه ای از ســوی قاضی دکتر حسن 
زرقانی )قاضی ویژه قتل عمد( توسط کارآگاهان 
ورزیــده اداره جنایی پلیس آگاهی خراســان 
رضوی در منطقه شهر جدید گلبهار دستگیر شد.

 
متهــم این پرونده جنایی که با نظارت مســتقیم 
سرهنگ مهدی ســلطانیان )رئیس اداره جنایی( 
مورد بازجویی های تخصصــی قرار گرفته بود، 
پس از فراز و نشــیب های ساختگی برای کتمان 
ماجرای جنایت، در نهایت لب به اعتراف گشود و 

راز قتل »زن بابا« را فاش کرد.
او کــه در حضــور قاضی زرقانی و ســرهنگ 
علی بهرامزاده )جانشــین پلیس آگاهی خراسان 
رضوی( جزئیات این حادثه هولناک را شــرح 
می داد، با بیــان این که »اعتیاد مــرا به نابودی 
کشــاند«، درباره چگونگی وقوع جنایت گفت: 
سال 97 وقتی بعد از 12 سال از زندان آزاد شدم، 
دیگر چیزی نداشتم. همسرم طلاق گرفته بود و 

پدرم نیز اهمیتی به من نمی داد. او حتی در زندان 
به ملاقاتم نمی آمد و دستم را نمی گرفت. به همین 
دلیل بعد از آزادی از زندان دوباره ســراغ مواد 
مخدر رفتم، در حالی که جوانی ورزشکار بودم! 
خلاصه اعتیادم به مــواد مخدر صنعتی هر روز 
بیشتر می شــد و در منطقه گلبهار با زنی زندگی 
می کردم که او را »مادر« صدا می زدم! وقتی پدرم 
آذرماه گذشته به خاطر ابتلا به بیماری »کرونا« 
درگذشــت، منتظر بودم تا تکلیف منزل ارثیه ای 
روشن شود! می خواستم با پول فروش آن خانه 
ویلایــی، تکانی به زندگی ام بدهم، چون اوضاع 
خوبی نداشتم و با جمع آوری ضایعات روزگار 
می گذراندم. ولــی در همین حال ناگهان فهمیدم 
که پــدرم دو دانگ از منزل ارثیــه ای را به نام 
همسر دومش سند زده است. ما تا آن روز تصور 
می کردیم زن پدرم فقط 14 ســکه مهریه دارد! 
اما با افشــای این ماجرا ورق برگشت. او که در 
همان منزل ویلایی سکونت داشت، نه تنها خانه 
را تخلیه نمی کرد بلکه مدعی بود که باید سهم او 
از اجاره طبقه بالا نیز داده شــود! این مسائل به 

اختلافات بین او و من و چهار خواهرم انجامید تا 
جایی که کار به دادگاه و پاسگاه کشید.

  متهم به قتل زن 46 ساله ادامه داد: این اختلافات 
هر روز شــدت می گرفت و زن پدرم از خواسته 
هایش کوتاه نمی آمد. من هم که از این ماجرا به 
شدت ناراحت بودم، تصمیم گرفتم با او صحبت 
کنم تا تکلیف را مشخص کند. روز قبل از وقوع 
حادثه )ســه شنبه( آن زن عرب که او را »مادر« 
صدا می زنم، از من خواســت با هم از گلبهار به 
مشهد بیاییم تا او کار های اداری و امور محضری 
خــودش را انجام بدهد. وقتی کار های آن زن به 
پایان رسید، او از من جدا شد و به خانه دخترش 
رفت. من هم که ســرگردان بودم، به طرف منزل 
خواهرم در بولوار ســیدرضی رفتم، ولی کسی 
در خانه را باز نکرد. به ناچار به ســمت بزرگراه 
امام علی )ع( آمــدم و در آن جا به یک پاتوق 
استعمال مواد مخدر رفتم و مقداری شیشه کشیدم 
تا شب شد. حدود ســاعت 21 بود که به سوی 
بولوار امامیــه 13 حرکت کردم تا با »زن پدرم« 
صحبت کنم! به آرامی از پشــت منزل و از روی 

دیوار همسایه که منزلی یک طبقه است، به درون 
حیاط خانه پدرم پریــدم و پاورچین پاورچین 
داخل زیرزمین رفتم، چون کســی در زیرزمین 
زندگی نمی کرد. باقی مانده مواد مخدر را بیرون 
آوردم و مشغول اســتعمال شدم. هی چرت زدم 
و هی کشــیدم! تا این که در همان عالم نشئگی 
صبح شــد. آرام آرام از زیرزمین بیرون آمدم و 
به طبقه بالا رفتــم. از طریق پنجره رو به بالکن 
که یکی از میله های آن را خارج کرده بودم، وارد 
منزل شدم. »مهری« کنار بخاری خواب بود، ولی 
با ســروصدای من از خواب پرید، من بلافاصله 
دهانش را بستم تا سروصدا نکند و با او صحبت 
کردم و گفتم که مــا به تو بدی نکردیم، چرا این 
کار را با ما می کنی؟ چرا خانه را تخلیه نمی کنی؟ 
او هم که ترســیده بود، با من درگیر شــد که در 
همین هنگام چاقو را بیرون کشیدم و ضربه ای به 
گردنش زدم. تیغه چاقو روی گردنش باقی ماند 
و مــن پیکر خون آلود او را به داخل حمام منزل 
کشیدم. در این هنگام فرد دیگری مدام در می زد 
و او را صدا می کرد. برای آن که از شر او خلاص 
شوم، با صدایی ظریف گفتم: »من حمام هستم!« 
با این جمله همســایه رفت و من هم با کلید های 
مقتول از خانه بیرون آمدم و در را قفل کردم. بعد 
هم خودم را به گلبهار رساندم و در اندیشه فرار 
به شهر دیگری بودم که کارآگاهان رسیدند و مرا 

دستگیر کردند.
گزارش خراســان حاکی اســت: بــا اعترافات 
»جواد« )متهم به قتل 58 ســاله( قاضی زرقانی 
با صدور قرار بازداشــت موقت، او را در اختیار 
کارآگاهان اداره جنایی گذاشت تا زوایای پنهان 
دیگر این پرونده جنایی و همچنین درســتی یا 
نادرستی ادعا های متهم مورد کنکاش های دقیق 

پلیسی قرار گیرد.

قاتل »زن بابا« راز جســد سخنـگو را فاش کرد! 

ســرویس حوادث // فرمانــده انتظامی 
پایتخت آخرین وضعیت پرونده ســرباز 
سیلی خورده راهور و محل خدمت وی را 

تشریح کرد. 
 ســردار حســین رحیمی فرمانده انتظامی 
پایتخت در  حاشــیه برگــزاری طرح های 
اقتدار و ظفر، در مقر فرماندهی پلیس تهران 
در جمع خبرنــگاران در خصوص آخرین 
اظهار  راهور  وضعیت سرباز ســیلی خورده 

داشــت: پلیس از همان ابتدا مسیر قانونی را 
دنبال و شکایت را به طور رسمی اعلام کرد.

پایتخــت تصریح کرد: در  انتظامی  فرمانده 
راســتای پیگیری پرونده ســرباز راهور از 
مجلس شورای اسلامی، فیلم تخلف را ارائه 
داده و نامه نــگاری هم کرده و تخلف نماینده 
را به مجلس اعلام کردیم و هنوز پیگیر این 

موضوع از طریق مجاری قانونی هستیم.
وی در واکنــش به این موضوع که برخی در 

فضای مجازی اعلام کرده اند که سرباز مذکور 
به خشکشویی پلیس راهور منتقل شده است 
گفت: این مطلب شــایعه است ؛ سرباز مورد 
نظر از نیروهای قسمت عملیات پلیس راهور 
بوده و در حال حاضر نیز در همان قســمت 

حضور داشته و ایفای نقش می کند.
گفتنی است چندی پیش یکی از نمایندگان 
مجلس بــدون مجوز قصــد ورود به خط 
ویژه دروازه دولت را داشــت که با ممانعت 
مأمور پلیس راهور مواجه شد که در نهایت 
به درگیری لفظی و نواختن ســیلی بر گوش 

سرباز وظیفه راهور منجر شد.

سرباز سیلی خورده راهور کجاست؟
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کاهش هزینه حمل خودرو از اسکله بندرپُهل به قشم 
 سرویس شهرســتان // فرماندار شهرستان قشم از کاهش 
40 درصدی عوارض حمل خودرو به وسیله لندینگ کرافت 
از اســکله بندر پهُل شهرســتان بندرخمیر به جزیره قشم و 
بالعکس خبر داد. علیرضا نصری، فرماندار شهرســتان قشم 
با اشــاره به کاهش 40 درصدی عــوارض حمل خودرو به 
وسیله لندینگ کرافت از اسکله بندر پهُل شهرستان بندرخمیر 
به جزیره قشــم و بالعکس، گفت: کاهش هزینه حمل خودرو 
فقط شامل شــهروندان و بومیان جزیره قشم می شود. نصری 
افزود: بر این اســاس هزینه حمل خودرو برای قشموندان و 
بومیان این جزیره از 55 هزار تومان به 32 هزار تومان کاهش 
یافته است. او گفت: قشموندان با ثبت کد ملی خود در سامانه 
کارت شهروندی و ارائه کد ملی در اسکله ها می توانند با هزینه 
32 هزار تومان رفت و آمد کنند. به گزارش باشگاه خبرنگران 
جوان ؛ فرماندار قشــم افزود: بومیــان این جزیره نیز با ارائه 
 کد ملی شــامل این تخفیف می شــوند و نیازی به ثبت نام در

 سامانه ندارند.

روستای برکه خلف قشم قرنطینه شد
  ســرویس شهرستان // رییس شــبکه بهداشت و درمان 
قشــم از ثبــت 7 مورد کرونــای جهش یافته انگلیســی و 
قرنطینه روســتای برکه خلف قشــم خبــر داد.  حمیدرضا 
بهزادی در جلســه شورای سلامت روستای برکه خلف که با 
حضور بخشدار شــهاب، شورای اسلامی، دهیار  و جمعی از 
مسوولین برگزار  شــد،  از شناسایی 7 مورد کرونای جهش 
یافته انگلیسی در روستای برکه خلف خبر داد. وی ادامه داد:  
روستای برکه خلف قرنطینه و سایت گردشگری دره ستارگان 
تا اطلاع ثانوی تعطیل شــد. رئیس شبکه بهداشت و درمان 
قشــم گفت: برخی از نیروهای شرکت نفت فلات قاره قشم 
با توهین و تهدید، مستندات و برگه های تیمی که برای انجام 
تست کرونا به آنان مراجعه داشــتند را پاره کرده اند. بهزادی 
اضافه کرد: اهانت و رفتار خارج از عرف شرکت نفت فلات 
قاره قشم با بازرسان و نمایندگان بهداشت ودرمان این جزیره 
قابل پذیرش نیســت. این مقام مســئول افزود: این شرکت با 
توهین و تهدید، مستندات و برگه های تیمی که برای بررسی، 
انجام تست کرونا و غربالگری بهداشتی به آنان مراجعه داشتند 
را پاره کرده اند. رئیس شبکه بهداشت و درمان شهرستان قشم 
تصریح کرد: چنین رفتارهای ناشایستی نسبت به کادر بهداشت 
را پیش از این نیز در شــهرهای درگهان و طبل شاهد بوده ایم 
و قطعاً موضــوع را از طریق مراجع قضائی پیگیری می کنیم. 
به گزارش ایســنا ؛ بهزادی ادامه داد: عروسی ها، عدم رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی در شــناورهای فعال در اسکله های 
گردشگری و همچنین خانه های اجاره ای فاقد مجوزی که در 
سطح جزیره فعال هستند، سه معضل عمده مقابله با گسترش 

کرونا در جزیره قشم بشمار می روند.
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سرویس شهرستان  // افت شدید قیمت 
محصولات کشــاورزی به ویــژه پیاز، 
اشک  را  هرمزگانی  کشاورزان  چشمان 
بار و کمرشــان را زیر بار هزینه ها خم 

کرده است. 
کشاورزی  قیمت محصولات  کاهش شدید 
در هرمــزگان و ضرر و زیان کشــاورزان 
داستانی دنباله دار و تکراری است. داستانی 
که امســال بیشتر از ســال های گذشته دل 
کشاورزان را به دردآورده و چشمانشان را 
اشک بار کرده و به گفته آنها امسال کمرمان 

از زیان ها خرد شده است.
کشاورزان هرمزگانی امسال با وجود شیوع 
ویروس کرونا و گرانی های شدید با هزاران 
امید و آرزو و البته با ســختی های فراوان 

شروع به کشــت کردند و بی صبرانه منتظر 
برداشــت محصول خود از جمله بادمجان، 

گوجه و پیاز ماندند.
فصل برداشت شروع شد، اولین محصول به 
دســت آمده بادمجان بود. برخلاف تصور، 
قیمت بادمجان از همان ابتدا به شدت افت 
کرد و کشــاورزان مجبور شدند تا محصول 
خــود را به جای فــروش در بازار در کف 
خیابان و رودخانه بریزنــد و به غذای دام 

تبدیل کنند.
برخی ها هم زمین های خود را شــخم زدند 
و بی خیال برداشت شــدند. یا به عبارتی 
برای آن ها خیلی  دیگر فصل کشــاورزی 
زود به پایان رســید و روزگار کشاورزانی 
که فقط بادمجان کشــت کرده بودند، خیلی 

زود همانند رنگ ایــن محصول تیره و تار 
شد.کشاورزانی هم که محصولاتی دیگر از 
جمله گوجه و پیاز داشتند، با چشمانی اشک 

بار، اما امیدوارانه به کار خود ادامه دادند.
چنــد ماه بعــد گوجه هم به دســت آمد، 
روز های اول قیمتش بــرای فروش خوب 
بود و کشاورزان خوشــحال بودند، اما این 
خوشحالی هم چند روز بیشتر دوام نداشت، 
چرا که ابتدا ســرمای شدید و بی سابقه هوا 
ســبب نابودی بسیاری از مزارع کشاورزی 
استان شد و سپس هم قیمت گوجه به شدت 

در بازار افت کرد. 
در این مرحله هم فصل کشــاورزی برای 
تعدادی دیگر از کشــاورزان به پایان رسید 
و خیلی ها هم با چشمانی گریان در انتظار 

برداشت پیاز ماندند.
فصل برداشت پیاز هم فرا رسید، باز هم چند 
روز اول قیمتش خوب بود، اما کشــاورزان 
نگران بودند، نگران تکرار اتفاقات برداشت 
بادمجــان و گوجــه و به فــروش نرفتن 
محصولاتشان.خیلی زود اتفاق تلخ و نگران 
کننده ای که کشــاورزان نگران از آن بودند، 
رخ داد. پیاز ارزان شد و به کیلویی 200 تا 

500 تومان رسید.
با یک حســاب سر انگشــتی به این نتیجه 
خواهی رسید که حق هم دارند، آن ها امسال 
سود که نکردند هیچ بلکه کلی ضرر و زیان 

هم کردند.
 خرید توافقی پیاز کیلویی 5۹۶ تومان!

ســیروس اســدپور مدیر تعاون روستایی 
هرمزگان می گویــد: با رایزنی های صورت 
گرفتــه خرید تضمینی پیــاز کیلویی 596 
تومــان از چند روز پیش در اســتان آغاز 
شده اســت و اکنون دو مرکز در شهرستان 
بندرعباس، دو مرکز در شهرســتان میناب 
و یک مرکز در شهرســتان رودان پیاز را از 
کشــاورزان به صورت تضمینی خریداری 

می کنند.
  خرید پیاز با این قیمت ها واقعا دردی 

از کشاورزان دوا می کند؟
کشاورزان می گویند که قیمت تمام شده هر 
کیلوگرم پیاز 3 هزار تومان اســت و خرید 
تضمینــی به قیمت پایین دردی از آن ها دوا 

نمی کند.
 چرا قیمت پیاز در هرمزگان افت شدید 

کرده است؟
ســیروس اســدپور، مدیر تعاون روستایی 
هرمــزگان در خصــوص دلایــل کاهش 
قیمت پیــاز در هرمزگان می گوید: با توجه 
به برداشت پیاز در اســتان های آذربایجان 
شرقی، اصفهان و خراسان شمالی و افزایش 

کرایه حمل، اکنون تقاضا برای خرید پیاز از 
استان هرمزگان کاهش یافته است.

امیــری زاده مدیر زراعت ســازمان جهاد 
کشــاورزی هرمزگان نیز می گوید: مشکل 
اصلی افــت قیمت پیاز صادر نشــدن این 
محصول است و البته شیوع کرونا و تعطیلی 
رستوران ها هم سبب کاهش سرانه مصرف 

پیاز در کشور شده است.
 الگــوی کشــت رعایت می شــود یا 

نمی شود؟!
ابوطالــب جــوادی، دبیرِ خانه کشــاورز 
هرمزگان می گوید: مهمترین مشکل در این 
زمینه به بی توجهی جهاد کشاورزی و تعاون 
روستایی باز می گردد چرا که باید الگو های 
کشت به درستی طراحی و عملیاتی شوند تا 
بیش از نیاز کشور محصولی کشت نشود که 
کشاورز مجبور باشد آن محصول را به دلیل 

نبود مشتری دور بریزد.
اما امیری زاده مدیر زراعت ســازمان جهاد 
کشاورزی هرمزگان معتقد است که الگوی 
کشــت در اســتان هرمزگان به طور دقیق 
رعایت می شود و در استان های همجوار این 

موضوع رعایت نمی شود.
بــه گفتــه امیــری زاده، 9400 هکتار از 
زمین های کشاورزی هرمزگان به کشت پیاز 
اختصاص دارند و سالانه حدود 420 هزار 

تن پیاز در استان تولید می شود.
 چرا محصــولات کشــاورزی صادر 

نمی شود؟
کوروش صادقی، معاون توســعه بازرگانی 
سازمان جهاد کشاورزی هرمزگان می گوید: 
در سال های گذشــته حدود 70 درصد از 
محصولات زراعی صادراتی استان به کشور 
عراق صادر می شد، اما به علت شیوع کرونا، 
کشور عراق امســال واردات 29 قلم کالا 
را ممنوع کرده و در این شــرایط صادرات 

محصولات صیفی هم با مشکل روبرو شده 
است.

به گفتــه صادقی، تقویت و ایجاد واحد های 
به  فرآوری محصولات کشاورزی می تواند 

حل این مشکل کمک زیادی کند.
نیز می گوید:  کریمی کارشــناس اقتصادی 
تصمیم گیــران وزارت صنعــت، معدن و 
تجــارت باید بــرای جلوگیــری از ضرر 
کشاورزان، اجازه و شرایط آسان صادرات 
را فراهم کنند که این موضوع در بســیاری 

موارد به درستی اتفاق نمی افتد.
او به نقش پررنگ دلالان در نوسان قیمت 
به ویژه محصولات کشاورزی اشاره می کند 
و می گوید: متاسفانه دلالان با قدرت خرید 
بالایی که دارند، محصولات کشــاورزی را 
با قیمت پایین خریداری و با قیمت بســیار 

بالاتر در بازار عرضه می کنند.
 راهکار چیست؟

با توجه بــه مباحث مطرح شــده در این 
گزارش به نظر می رســد که مسئولان برای 
رفع مشکل کشــاورزان از جمله پیازکاران 
برنامه خاصی ندارند و کشــاورزان باید با 
چشمانی اشــک بار، کمری خمیده و البته 
جیب خالی، سال زراعی را به پایان برسانند.
 اما برای تکرار نشــدن این مشــکلات در 
سال های آینده، مســئولان باید چند نکته 
مهم را در دســتور کار قرار دهند و آن ها را 

اجرایی کنند.
اول اینکه الگوی کشت مناسب باید طراحی 
و عملیاتی شود، دوم اینکه مشکلات پیش 
آمــده در روند صادرات بایــد با رایزنی با 
کشــور های هدف حل شــود و سوم اینکه 
صنایــع تبدیلــی و فــرآوری محصولات 
کشــاورزی هم در استان ایجاد شود و البته 
نکته چهارم و مهم تر اینکه برخورد با دلالان 
و واســطه ها نیز باید به طــوری جدی در 

دستور کار مسئولان قرار بگیرد.

داستان دنباله دار کاهش قیمت محصولات کشاورزی در هرمزگان؛ 

پیاز اشک کشاورزان را درآورد! 

سرویس شهرستان // استاندار هرمزگان با تأکید بر 
تسهیل امر ســرمایه گذاری و نگاه توسعه گرایانه در 
بررســی طرح ها به  ویژه در مناطق روستایی، گفت: 
دستگاه های اجرایی با توجه به آثار جانبی سرمایه 
گذاری شــامل رونق تولید، رونق اشتغال و توسعه 
مناطق، روند سرمایه گذاری را تسریع و تسهیل کنند.
به گزارش خبرنگار دریا ، دکتر فریدون همتی در هفدمین 
نشست شــورای برنامه ریزی و توسعه استان هرمزگان، 
اظهار داشــت: به منظور تحقق سیاست های کلی برنامه 
ششم توسعه و اقتصاد مقاومتی، شناسایی و بهره برداری 
از ظرفیت های موجود در نواحی روستایی وارتقاء منزلت 

اجتماعی روســتاییان و جایگاه روستاها در اقتصاد ملی 
و همچنین ایجاد بســتر لازم برای شکوفایی و پیشرفت 
عدالت محور در روستاهای استان، برنامه توسعه اقتصادی 
و اشتغال زایی روســتایی در برخی دهستان های استان، 
توسط اعضا مورد بررسی و کلیات آن توسط اعضاء مورد 

تصویب قرار گرفت.
 وی افزود: طی سال 96 تا 98 توسط چهار گروه مشاور 
برای شناسایی ظرفیت های روستایی در سطح یک هزار 
و 804 روستا مطالعاتی انجام شد که بر این اساس طرح 
راه اندازی یک هزارو 626 کســب و کار در روستاهای 

استان آماده شده است.

 همتی ادامه داد: 70درصد این کســب و کارها در بخش 
کشــاورزی، 17درصد در بخش صنعت و 13درصد نیز 

شامل بخش های خدماتی است.
 رئیس شــورای برنامه ریزی و توسعه استان هرمزگان 
بیان داشت: کلیات برنامه توسعه اقتصادی و اشتغال زایی 
دهســتان هــای »احمدی« حاجــی آباد، »ســیاهو« 
بندرعبــاس، » دژگان« بندرلنگــه، »برنطین«، »جغین 
شمالی« و »جغین جنوبی« رودان، »چراغ آباد« میناب، 
»فتویه« بستک، »گافر« بشاگرد، »پی وشک« جاسک، 
»بمانی« و»شهمردی« سیریک در شورای برنامه ریزی و 

توسعه استان به تصویب رسید.

 استاندار هرمزگان با تأکید بر تسهیل امر سرمایه گذاری 
و نگاه توســعه گرایانه در بررســی طرح ها به ویژه در 
مناطق روستایی، گفت: دســتگاه های اجرایی با توجه 
به آثار جانبی ســرمایه گذاری شامل رونق تولید، رونق 
اشتغال و توسعه مناطق، روند سرمایه گذاری را تسریع و 
تسهیل کنند.. دکتر همتی از بررسی طرح الحاق 35هکتار 
از اراضی ملی به محدوده مصوب طرح هادی روســتای 
آبشــورک نیز خبر داد و گفت: به منظور پیشــگیری از 
اختلال در روند توسعه ای این منطقه، مطالعات آب منطقه 
ای تا 15اردیبهشت ماه ســال آینده در کمیته فنی مورد 
بررســی قرار می گیرد و پس از ارجاع نظر کمیته فنی به 

شورای برنامه ریزی و توسعه استان، تصمیم گیری نهایی 
در این خصوص انجام خواهد شد.

 اســتاندار هرمزگان تصریح کرد: کلیات ضرورت ایجاد 
ناحیه صنعتی فین، کلیات ایجاد شهرک صنعتی غیردولتی 
نخل آســیاب هرمزگان در حاجی آباد و موارد مرتبط با 
تعیین کاربری نیز در این نشست مورد بررسی و تصویب 

اعضاء قرار گرفت.

استاندار هرمزگان:

سرمایه گذاری در مناطق روستایی تسریع شود

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

  

آگهی تغییرات
شرکت	مشاورین	اندیشه	های	داده	پذیرجی	سپاهان	شرکت	با	مسئولیت	محدود	به	شماره	ثبت	9243	و	شناسه	ملی	10800120046	به	استناد	صورتجلسه	
مجمع	عمومی	فوق	العاده	مورخ1399/11/21	تصمیمات	ذیل	اتخاذ	شد	:	-	محل	شرکت	در	واحد	ثبتی	بندرعباس	به	آدرس	:	محله	شهرک	شهید	بهشتی	
،	بلوار	رسالت	شمالی	،	کوچه	مطهری	)	نظامی(	،	پلاک	4	،	طبقه	چهارم	،	واحد	غربی	،	کدپستی:	7915895869	تغییر	یافت	و	ماده	مربوطه	در	اساسنامه	

بشرح	فوق	اصلاح	گردید.	شناسه	اگهی		)1112815(
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان هرمزگان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری بندرعباس 

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

  

آگهی تغییرات
	شرکت	صیادی	باسعیدو	شرکت	تعاونی	به	شماره	ثبت	1747	و	شناسه	ملی	10800045920	به	استناد	صورتجلسه	مجمع	عمومی	عادی	بطور	فوق	العاده	
مورخ1399/11/09	و	مجوز	شماره	32366	مورخ1399/12/04	اداره	کل	تعاون	کار	و	رفاه	تصمیمات	ذیل	اتخاذ	شد	:	-	تعادا	اعضا	از	148	نفر	به	405	نفر	
و	سرمایه	شرکت	از	مبلغ	3.160.000	ریال	به	مبلغ	5.810.000	ریال	منقسم	به	581	سهم	10.000	از	طریق	صدور	سهام	جدید	از	محل	پرداخت	نقدی	
بموجب	گواهی	شماره	22/3577/118و	22/3577/118مورخ1399/11/16	بانک	صادرات	هرمزگان	جزیره	قشم-	شعبه	طبل	هرمزگان	افزایش	یافته	و	ماده	

مربوطه	در	اساسنامه	اصلاح	گردیده	است.	شناسه	اگهی					)1112816(
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان هرمزگان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری بندرعباس 

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

سند مالکیت خودرو سواری تویوتا _ کرولا  شماره پلاک 31862 قشم شخصی مالکیت سید زبیر آقائی 
قشمی به شماره شاسی خودرو 3079241  شماره موتور  3524442  مدل  2005 رنگ مشکی  مفقود 

و از درجه اعتبارساقط می باشد  

    مفقودی نوبت اول

 آتش از بین برنده مواد آلی خاک می باشد  
بجای آتش زدن پسماندهای کشاورزی، آنها را دفن کنیم

روابط عمومی اداره کل
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :
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سلامت

  فروردین :
امروز برایتان بسیار سخت است برای کندوکاو 
در درون احساسات خود آرام بگیرید. به خاطر 
اینکه شــما اغلب قبل از اتمام کاری را که قبلا 
شــروع کرده اید کار دیگری را آغاز می کنید. به هر حال اکنون با 
سیاره حاکم شما مریخ که در برج نشان بی هدف شما قرار گرفته 

است ممکن است آنقدر مشتاق نباشید که جایی سفر کنید. 
     اردیبهشت:

شما بیشتر به طرف مردمی جذب می شوید که از 
شما احساســاتی تر هستند با این حال اگر شما 
به آنها اجازه دهید می توانند به شما چیزهای بی 
شماری در رابطه با خودتان یاد بدهند. با وجوداینکه شما دوست 
دارید که دور خود یک دیوار حفاظتی ایجاد کنید اما این را بدانید 
که این انزوا و گوشــه گیری موفقیتی برای شما به همراه نخواهد 

داشت. 
   خرداد : 

شما قهرمان موج ســواری در دریای خروشان و 
پرتلاطم احساسات تان هستید بدون اینکه بر اثر 
شدت امواج در هم بشکنید. به هر حال امروز ممکن است بوسیله 
نیروی جریاناتی که می تواند شما را به اعماق ناشناخته خود ببرند 
دچار استرس و نگرانی شوید. اما جنگیدن در مقابل جریانات قوی 
و شدید فقط شما را از پا در می آورد. بهتر است دلبستگی های خود 
را آزاد بگذارید تا شــما را به هر جا که می خواهند ببرند و فقط 
از لحظه لحظه آن لذت ببرید. شــما همیشه فرصت پیدا کردن راه 

بازگشت به خانه را خواهید داشت.
   تیر : 

ممکن اســت در رابطه با تسلیم شــدن در برابر 
احساسات تان نگران و بیمناک باشید. اگر بتوانید آرام باشید حس 
آشــنای امنیت شمارا در خود غرق خواهد کرد و شما را تشویق 
می کند تا در این لحظه کاملا احســاس رضایت و شادمانی کنید. 
نیازی به چرخاندن چرخ های عقل و منطق نیست؛  زمان تجزیه و 
تحلیل گذشته است. به یاد داشته باشید نشان شما آماده تنفس زیر 

عمیق ترین آب ها است. 
 مرداد :

برای شما سخت است که حس و حال موفقیت و 
شادمانی خود را امروز ادامه دهید به خاطر اینکه 
یک فعل و انفعال احساسی ملایم ممکن است نتایج و اثرات جدی 
به دنبال داشته باشد. شما می توانید حتی به حکمت و دانایی خود 
نیز اکنون شــک کنید مخصوصا اگر سیاســت اخیری که اتخاذ 
کرده اید شما را حتی کمی هم به موفقیت نزدیک تر نکرده باشد. 

اما تغییر زیادی در برنامه های خود ایجاد نکنید.
  شهریور :

شما باید قادر باشــید که در یک موقعیت دشوار 
بهترین کاررا انجام دهید اگر شریک یا دوست شما 
از نظرات شــما پیروی نکرد شما کار خودتان را بکنید. اخیرا به 
خاطر رفتار عجیب و غریب کسی شوکه شده اید اما الان آماده اید 
که برای رسیدن به موفقیت و شادکامی در زندگی تان کاری بکنید. 
خوشبختانه شایستگی و لیاقت تان راه را برای شما هموار می کند 
و اشتیاق شما برای یادگیری اعتماد به نفس شما را افزایش داده و 

به هر کجا که می خواهید شما را می رساند.
 مهر : 

شــما از اینکه درگیر یک نمایش غم انگیز شوید 
خوشحال به نظر نمی رسید و ترجیح می دادید که 
امروز از آن جلوگیری کنید. اما به نظر می رسد غیر ممکن است تا 
از شکست سبقت بگیرید و فعل و انفعالات نه چندان مهمی میتواند 
ناگهان تبدیل به یک حادثه بزرگ و مهم شود. به جای تلاش برای 
آرام کــردن دیگران توجه خود را برای یک تغییر مهم در زندگی 

خودتان جمع کنید. 
  آبان :

اگر چه بعضی از جنبه های یک گفتگو ممکن است 
امروز ناشیانه و غیر استادانه باشد احتمالا بیشتر در 
این گفتگو موفقیت کسب میکنید تا درگیری و کشمکش! متاسفانه 
ممکن است مسئله ای باعث شود تا شما کنترل خود را از دست 
بدهید و ممکن است قادر نباشید که تا زمانیکه علت این نگرانی 
را کشف کنید آرام بگیرید. فقط به یاد داشته باشید نیازی نیست که 

همین الان پاسخ نهایی را پیدا کنید. 
  آذر :  

شــما امروز حس تازه ای درباره اهدافتان دارید 
اما آن به جای اینکه یک ایده محسوس و معقول 
باشــد مبتنی بر احساسات غیر شفاف است. شما می دانید که چه 
چیزی به نظر خوب می رسد با این حال مطمئن نیستید که چگونه 
می توانید رویاهای خود را عملی کنید.خوشبختانه نیازی نیست 
که  با فشــار و اجبار رویا و تصورات خود را محقق سازید.  از 
شادی های موجود لذت ببرید  و اجازه دهید آنها شما را به هر کجا 

میخواهند ببرند. 
 دی : 

با وجود اینکه شــما می خواهیــد که کمی از نظر 
روحی در انزوا باشــید اما به این معنی نیست که 
بخواهید از حواس پرتی هایی که ناشی از فعالیت های مختلف است 
جلوگیری کنید. ممکن است ناامید کننده باشد به خاطر اینکه شما 
میتوانید بدون اینکه زیاد مشــغول شوید هر کاری را انجام دهید. 
روزتان را به خاطر اینکه مشخص کنید چه کار باید بکنید خراب 
نکنید؛ به جای آن روی اینکه چه احســاس می کنید تمرکز کنید. 
خیلی خوب است که بتوانید بسادگی با تعداد کمی از دوستان تان 

به استراحت بپردازید.
  بهمن :

وضعیت مالی شــما در حال تبدیل شدن به یک 
موضوع جدی است و شما بلاخره قادر هستید که 
درباره این وضعیت فکری بکنید چرا که مریخ جنگ جو در دومین 
خانه از "پول" شــما قرار دارد. اما فقط نیات خوب برای درست 
کردن این وضعیت کافی نیســتند. به راه حل های ساده خود اکتفا 
نکنید چرا که ممکن است آنها مبتنی بر رویا و تصورات ایده آل 
گرایانه شما باشد. در عوض برنامه استوار و پایداری طرح ریزی 
کنید و بعد به خودتان فرصت کافی بدهید تا به نتیجه مطلوبی که 

در جست و جوی آن بودید برسید.

    اسفند : 
انرژی شما اکنون در سطح بالایی قرار دارد و بسیار 
مهم است که در رابطه با این انرژی و زنده دلی تازه 
یافته خود مثبت بیندیشید. برنامه ریزی برای هفته های آینده بسیار 
مهم اســت چرا که مریخ در نشان شما خواهد ماند. و این زمانی 
اســت که برنامه تمرینی رقابتی شما میتواند عمیقا کیفیت زندگی 
شما را افزایش دهد. برای بهبود سلامت خود صبر نکنید ؛ زمان 

آن همین اکنون است!

سرویس سلامت // وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی کشور گفت: نگرانیم که 
مردم ویــروس را از نقاط آلوده تر به نقاط 
کمتر آلوده ببرنــد و گرفتاری تازه ایجاد 

کنند.
 ســعید نمکی، وزیر بهداشت در حاشیه مراسم 
رونمایی از ســامانه های نوین بیمارستانی سیاّر 
تخصصی دفاع زیســتی نیروی زمینی ســپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی با رویکرد مقابله با کرونا 
اظهار کرد: همکاران ما در کنار بسیج، هلال احمر 

و سایر ارگان ها، سراسر کشور را از نظر بیماری 
در استمرار اجرای طرح بسیار موفق شهید قاسم 
سلیمانی، پایش می کنند که اگر نقاطی را از ویروس 

جدید، مشتعل دیدیم، بلافاصله به آن حمله کنیم.
او ادامه داد: با وجود هجمه ویروس جهش یافته 
انگلیسی که توانست کشور های اروپایی را با همه 
امکانات اقتصادی و زیرساخت هایی که داشت به 
زانو در بیاورد، بعد از یک ماه از ورود این ویروس 
به کشور و چرخش آن، با وجود شرایط سختی که 
در خوزستان پیدا کردیم، امروز خیلی از شهر های 
قرمز این اســتان که تحت هجوم وحشــتناک 
ویروس بود، با همت تمام دســت اندرکاران و از 
جان گذشتگی ایثارگران نظام سلامت به وضعیت 

نارنجی و زرد تبدیل شده است.
 توانسته ایم مرگ و میر ها دو رقمی نگه 

داریم
نمکی بیان کرد: در شرایط کنونی وضعیت کشور 
مناسب است و مرگ و میر های دو رقمی را با لطف 
خداوند و همت همه عزیزان و ایثار همکارانمان در 
نظام سلامت نگه داشته ایم، درحالی که در همین 
روز ها ویروس کرونا توانسته در کشوری مانند 
انگلیس، تا دو هزار مرگ را رقم بزند، اما امروز 
توانسته ایم، مرگ و میر ها را در حد دو رقمی نگه 

داریم و امیدوارم مردم گوش دهند.
وی اظهار کرد: سفر  عامل اصلی انتقال ویروس 
است و از این بابت بسیار نگرانیم که مردم ویروس 
را از نقاط آلوده تر به نقــاط کمتر آلوده ببرند و 

گرفتاری تازه ای ایجاد کنند.
 ایام پرچالــش نــوروز در مواجهه با 

ویروس کرونا

وزیر بهداشت تاکید کرد: همانگونه که مقام معظم 
رهبری فرمودند و رییس جمهور نیز در ستاد ملی 
مقابله با کرونا و ســایر بزرگان و مسئولان نظام 
توصیه کردند، از مردم تقاضا داریم که سفر نروند. 
امسال هم علیرغم خستگی مردم و افسردگی مردم 
از یک سال در خانه ماندن، باز هم تقاضا داریم که 

در خانه بمانند، مسافرت نروند.
نمکی بیان کرد: اگر این توصیه ها رعایت شود، 
امیدواریم که روز های بهتری داشته باشیم، اما من و 
همکارانم همواره این دلهره را داریم که اگر خدای 
ناکرده به توصیه ها و فاصله گذاری توجه نشود 
و تجمعات و دیــد و بازدید های نوروزی بدون 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی ادامه پیدا کند و 
سفر ها باعث جابجایی ویروس بسیار چموش 

جهش یافته شود، دچار گرفتاری می شویم.

 برپایی بیمارستان سیّار و صحرایی، 
حماسه ای بزرگ از نیروی زمینی سپاه

نمکی در بخش دیگری از سخنانش عنوان کرد: 
ســردار خاکپور، همــکاران او و همه نیرو های 
مســلح در طول بیش از یکسال گذشته در کنار 
ما بوده اند، اما حماسه بزرگی که نیروی زمینی سپاه 
امروز خلق کرده و من به عنوان سرباز کوچک 
نظام سلامت، افتخار کردم و به آن بالیدم، استفاده 
از بیمارستان و امکانات مجهز رسیدگی به بیماران 

اورژانسی به صورت صحرایی و سیاّر است.
وی افــزود: مجموعــه امکانــات درمانی و 
بیمارستان های سیار نیروی زمینی سپاه که امروز 
از آن هــا بازدید کردم، یکــی از نفیس ترین و 
ارزشمندترین مجموعه های سیار و اورژانسی دنیا 
است که در دقایق بسیار کوتاه این امکانات برپا 

می شود، فقط حمل و نقل این مجموعه ها ممکن 
است کمی زمان بر باشد، اما برپایی این مجموعه ها 
که هیچ چیزی از بیمارستان های فوق تخصصی 
پیشرفته کم ندارد، کمتر از دو تا سه ساعت زمان 
نیاز دارد. این مجموعه ها شامل، اتاق های عمل، 
خدمات تصویربــرداری و بخش های درمانی 

است.
وزیر بهداشت اظهار کرد: تجربه بسیار گرانسنگی از 
دوران دفاع مقدس داریم. شیوه مدیریت مجروحان 
در دوران دفاع مقدس، در جهان منحصر بفرد بود. 
در همه جای دنیا معمولا مجروحان شدیدتر را 
به پشت خط مقدم می فرستند، اما در جمهوری 
اسلامی ایران، مدلی طراحی شد که پیچیده ترین 
عمل جراحی ها را در بیمارستان های خط مقدم 
مانند علی ابن ابیطالب )ع( و سایر بیمارستان های 
صحرایی انجام دادند و این مدل را امروز به شکل 
بسیار پیشرفته تر و با تجربه ای که در این سال ها 

اندوخته شده است، به دست آوردیم.
نمکی یادآوری کرد: پزشــکان ما در روز های 
سخت که امیدواریم پیش نیاید، در خدمت مردم 
بودند و این امکانــات می تواند به عنوان ذخیره 
استراتژیک برای خدمت رسانی به مردم مهیا باشد.

وزیر بهداشت:

نگرانیم مردم با سفرهای نوروزی کرونا را در کشور پخش کنند 

سرویس ســلامت // شمار مبتلایان به 
انگلیسی در هرمزگان در حال  کرونای 
افزایش است، روستای برکه خلف جزیره 
قشــم نیز با جمعیت ۳۳۶نفر و مبتلا 
شدن ۷نفر به کرونای انگلیسی قرنطینه 

شد.
به گــزارش خبرنپگار دریا ؛ ســخنگوی 
دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان در ارتباط 
زنده اینترنتی با خبر ســاعت20 شــبکه 
خلیج فارس گفــت: از مجموع کل بیماران 
مبتلا به کرونای انگلیسی، بندرعباس با 38 

مورد بیشترین میزان مبتلایان را دارد.به گفته 
دکتر نورزیان، قشم با 19بیمار، پارسیان9، 
بندرخمیر8، بندرلنگــه8، حاجی آباد 4 و 
بســتک با یک بیمار، دیگر شهرستان هایی 

درگیر با کرونای انگلیسی هستند.
سخنگوی دانشــگاه علوم پزشکی با اشاره 
به تعطیلی ژئوپارک دره ســتاره های قشم 
گفت: روســتای برکه خلف جزیره قشم هم 
با جمعیت 336 نفر و مبتلا شــدن 7نفر به 

کرونای انگلیسی قرنطینه شد.
سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 
گفت:تا پایان روز یکشنبه یک مرد 45ساله 
از بندرعباس بر اثر ابتــلای به کرونا جان 
باخت و شمار جان باختگان این بیماری در 

استان به هزار و 38نفر رسید.
وی افــزود: اکنــون از 119 بیمار کرونایی 
بیمارســتان های استان، 35نفر  بستری در 
در بخش مراقبت های ویژه )آی. ســی. یو( 
بستری هســتند و حال 6نفر از آنها وخیم 
است.به گفته دکتر نوروزیان، هزار و 638نفر 

در قرنطینه خانگی هستند.

افزایش مبتلایان کرونای انگلیسی
 در هرمزگان به ۸۷ نفر

طرح:  فرامرز جهانورد

سرویس سلامت // کشمش سرشــار از عناصر مغذی است 
که مصــرف آن تا حد قابل توجهی از بــروز برخی بیماری ها 

پیشگیری می کند.
هنگامی که در حال تهیه لیســت مواد غذایی خود هستید به احتمال 
زیاد کنار شــیر، تخم مرغ، نان و سبزیجات تازه، کمی هم کشمش 

می گنجانید.
اگر اینطور است باید بدانید که انگور خشک یا همان 

کشــمش دارای عناصر مغذی بسیاری 
است، اما این ماده غذایی همچنان 

کــه می تواند بســیار مفید 
باشد، اگر در مصرف آن 

زیاده روی شود، منجر 
به بیمــاری خواهد 
به  ادامه  در  شــد. 
اتفاقاتی  از  برخی 
که بــر اثر مصرف 
بدن  در  کشــمش 

اشــاره  می دهد،  رخ 
می کنیم.

 رفع یبوست
رفع یبوســت از مشهورترین فواید 

سلامتی مرتبط با مصرف کشمش است. 4/1 
فنجان کشــمش دارای حدود 2 گرم فیبر است که برای اکثر 

مردم حدود 7% مقدار روزانه اســت، با این حال نیاز به فیبر به سن 
و جنسیت افراد بستگی دارد. به عنوان مثال زنان تا 50 سالگی باید 
تلاش کنند هر روز 25 گرم فیبر دریافت کنند در حالی که مردان در 

همان سن به روزانه 38 گرم فیبر نیاز دارند.
 کاهش خطر کم خونی

کم خونی که به دلیل کمبود آهن ایجاد می شــود، یکی از شایع ترین 
کمبود های مواد معدنی در جهان است که بیش از یک چهارم جمعیت 
جهان تحت تاثیر آن قــرار دارند. کم خونی زمانی اتفاق می افتد که 
تعــداد گلبول های قرمز خون و میزان اکســیژن بدن کاهش یابد که 

می تواند احساس خستگی و ضعف را در شما ایجاد کند.
در بعضی موارد حتی این کمبود می تواند عملکرد مغز را مختل کند. 

اگر کمبود آهن دارید، باید در مورد مصرف مکمل با پزشــک خود 
صحبت کنید. مصرف کشمش نیز به شما کمک می کند تا سطح آهن 

خود را کنترل کنید.
 تقویت انرژی

از آنجا که کشمش حاوی مقدار زیادی قند است، مصرف یک مشت 
از آن ممکن است راهی عالی برای تقویت انرژی قبل از تمرین باشد.

اگر اول صبح و با معده خالی دچار تعرق ناشی 
از ضعف می شوید، مصرف کشمش 
می تواند برای رفع این مشکل 
موثر باشد، اما از مصرف 
میان  عنــوان  به  آن 
وعده قبل از تمرین 

اجتناب کنید!
 کاهش خطر 
ابتلا به بیماری 

قلبی
آنتی  کشمش ها در 
بارگیری  اکسیدان ها 
از  می شــوند، زیرا غنی 
مواد مغذی گیاهی شــناخته 

شده به نام فنل و پلی فنول هستند.
این آنتی اکســیدان ها می توانند در از بین بردن 
رادیکال های آزاد خون که می توانند به سلول ها و DNA شما آسیب 
زده و منجر به عوارض عمده سلامتی از جمله بیماری قلبی و حتی 
سرطان شوند، نقش مهمی داشته باشند البته مصرف کشمش به تنهایی 
نمی تواند به پیشگیری از بیماری های مزمن کمک کند، اما مصرف آن 

آنتی اکسیدان های سالم بدن شما را تامین می کند.
 افزایش سطح قند خون

کشمش سرشار از قند است و هر 1/4 فنجان حاوی 26 گرم قند بوده 
و در درجه اول می تواند سلامت افراد مبتلا به دیابت نوع 2 را تهدید 
کند و مصرف بیش از حد آن )به طور منظم( خطر ابتلا به قند خون 
را افزایش می دهد که اگر درمان نشود، عوارض جدی برای سلامتی 
به دنبال خواهد داشــت؛ بنابراین اگر به دیابت مبتلا هستید، مصرف 

کشمش را به دلیل اینکه کربوهیدرات زیادی دارد، محدود کنید.

هنگام تهیه لیست غذایی این ماده غذایی را فراموش نکنید؛
مصرف کشمش خطر ابتلا به بیماری قلبی را کاهش می دهد 

متخصص   // ســلامت  سرویس 
بیمــاری  هــای عفونــی گفت: 
می شود  آغاز  زمانی  از  پیشگیری 
که فردی مشــکوک به کرونا در 
این  به  شناسایی شــود  خانواده 
ترتیب بــرای جلوگیری از ابتلای 
زمینه  باید  خانواده  اعضای  سایر 
جداســازی فــرد و قرنطینه آن 

صورت گیرد.
دکتــر ناصــر خســروی، متخصص 
بیماری های عفونی، بهترین راه کمک کننده 
و موثر در مقابله با بیمــاری کرونا را 
پیشگیری عنوان و اظهار کرد: پیشگیری 
از زمانی آغاز می شود که فردی مشکوک 
به کرونا در خانواده شناسایی شود به این 
ترتیب برای جلوگیری از ابتلای سایر 
اعضای خانواده باید زمینه جداسازی فرد 

و قرنطینه آن صورت گیرد.
وی با بیان اینکه لازم است اتاقی برای 
قرنطینه درنظر گرفته شــود تا کمترین 
تماس بین فرد مشکوک و دیگر اعضای 

خانواده وجود داشته باشد و این اتاق باید 
بهترین تهویه را دارا باشد، یادآور شد: 
باید در طول روز با باز گذاشتن پنجره 
اتاق قرنطینه اجازه داده شود که هوای 

اتاق عوض شود.
دکتر خسروی با اشاره به اینکه تا حد 
ممکن باید ســرویس بهداشــتی فرد 
مشکوک و مبتلا از دیگر اعضای خانواده 
جدا باشد گفت: اما اگر مقدور نبود بهتر 
است بعد از هر بار استفاده فرد بیمار از 
سرویس بهداشتی ضدعفونی با استفاده از 

وایتکس صورت گیرد.
این متخصص بیماری های عفونی افزود: 
فردی که به عنوان پرســتار با بیمار در 
ارتباط است مرتب علائمی چون تب 
بیمار را اندازه گیــری کند و درصورت 
مشاهده موارد مشکوک موضوع را به 

پزشک یا مراکز درمانی اطلاع دهد.
وی با اشاره به شــرایط خاص ظرف 
 غذای بیمــار ادامه داد: باید این ظروف 

به صورت جداگانه شســته، خشک و 
مورد استفاده بیمار قرار گیرد.

دکترخسروی خاطرنشان کرد: در مدت 
بیماری باید موارد مربوط به فشارخون، 
دیابت و سایر مشکلات زمینه ای بیمار 
درنظر گرفته شــود و در غذای مورد 
استفاده بیمار مســائل مربوط به رژیم 

بیماری های زمینه ای نیز رعایت شود.
این متخصص بیمــاری  های عفونی با 
اشاره به اســتفاده دمنوش و داروهای 
گیاهی توســط بیمار در طــول دوره 
بیماری تاکید کرد: همان طور که داروهای 
شیمیایی مقدار مشخصی برای مصرف 
دارد، داروهای گیاهی هم باید براساس 
قانون مصرف شوند و شاید یک دمنوش 
برای یک بیمار مفید و برای بیمار دیگر 
مضر باشــد، بنابراین توصیه می شود 
مصرف خودســرانه داروهای گیاهی 
به هیچ  عنوان صورت نگیرد تا مشکلات 

بیشتری بروز نکند.

متخصص بیماری  های عفونی:
داروهای گیاهی را درست مصرف کنید 

ســرویس ســلامت //  پزشک فوق 
تخصص اطفال دانشگاه علوم پزشکی 
خراسان شمالی گفت: والدین از حضور 
کودکان در مراکز خرید و ســایر اماکن 

شلوغ جلوگیری کنند.
دکتر قاسم بیانی اظهار کرد: در گذشته 
تصور بر این بود کودکان کمتر به کووید 
19 مبتــلا می شــوند درنتیجه رعایت 
پروتکل ها بین آنها به حداقل رسیده است 
درحالی که در اســتان، موارد مثبتی از 
ابتلای کودکان و نوزادان به کرونا گزارش 

شده است.
وی کرونا را یــک بیماری چند چهره 
خواند و گفت: علائــم ویروس کرونا 
در کودکان کاملا نهفته و به تدریج بروز 
می کند و در اکثر کودکان نیز این ویروس 
بدون علائم است بنابراین کودکی که تب، 
ســرفه و تنگی نفس، دل درد، سر درد، 
اسهال و استفراغ داشته باشد مشکوک به 

کرونا می باشد.
دکتر بیانی خاطرنشان کرد: علائم کرونا 
در کودکان، به شکل حساسیت فصلی و 

آلرژی نیست بنابراین نباید منتظر علائم 
تنفسی برای کودکان باشیم اگرچه ممکن 
اســت فرد آبریزش بینی و دیگر علائم 
معمول مثل تهوع، استفراغ، اسهال، تنگی 

نفس و ... را نیز داشته باشد.
وی بر ضرورت اســتفاده از ماسک و 
آموزش محافظت فردی به کودکان تاکید 
کرد و گفــت: والدین از حضور کودکان 
در مراکز خرید و ســایر اماکن شلوغ 
جلوگیری کنند و جز در مواقع ضروری، 
کودکان را از خانــه خارج نکنند و در 

اجتماعات حاضر نشوند.
دکتر بیانی با اشاره به این که بسیاری از 
خانواده ها بدون در نظر گرفتن بیماری 
کووید 19، رفت و آمدهای خانوادگی 
را آغــاز کرده اند، گفــت: مهمانی های 
خانوادگی باعث افزایش تعداد مبتلایان 
به کرونا خواهد شــد و کودکان همراه با 
بزرگسالان در حال ابتلا به این بیماری 
هستند همچنین هر کودک می تواند یک 
ناقل کرونا برای دیگــران به ویژه افراد 

میانسال باشد.

پزشک فوق تخصص اطفال هشدار داد؛

حضور کودکان در اماکن شلوغ ممنوع 

سرویس سلامت // مسئول سلامت محیط مرکز 
بهداشت شهرستان بندرعباس از کشف و معدوم 
530 کیلوگرم مواد غذایی تاریخ گذشــته توسط 
بازرسان سلامت محیط مرکز بهداشت شهرستان 

بندرعباس خبر داد.
به گــزارش خبرنگار دریا ؛ مهنــدس زارعی با 
اشاره به اجرای طرح تشدید نظارت بهداشتی در 
بندرعباس افزود: این مواد غذایی فاســد، تاریخ 
مصرف گذشته و غیر قابل مصرف جمع آوری و 
پس از انجام مراحل قانونی بطور کامل معدوم و از 

چرخه مصرف انسانی و حیوانی خارج شد.
وی بیان کرد: بازرسان سلامت محیط شهرستان 
بندر عباس به منظور حفظ سلامتی و امنیت غذایی 
مردم بندرعباس با توجه به فراگیری بیماری کرونا 

ویروس تلاش مضاعف دارند.
زارعی عنوان کرد: با توجه به این که مواد غذایی 

به طور مستقیم با ســلامت افراد سر و کار دارد 
شــهروندان حتما در خرید این اقــلام به پروانه 
بهداشتی و ساخت، تاریخ تولید و انقضاء محصول 

و نیز در صورت وارداتی بودن کالا به برچســب 
اصالت و ســلامت درج شــده بر روی آن دقت 

نمایند.

توسط بازرسان سلامت محیط مرکز بهداشت  بندرعباس  صورت گرفت: 

کشف و معدوم ۵۳۰ کیلوگرم مواد غذایی تاریخ گذشته در بندرعباس

سرویس سلامت  // مدیر شبکه بهداشت و 
درمان شهرستان بندرخمیر گفت: به دنبال 
شناســایی ۶ نفر از اهالی یکی از شهرهای 
بندرخمیر به کرونای جهش یافته انگلیسی، 
شب گذشته یک جلسه فوریتی و اضطراری 
برگزار و در جهت کنترل و شناسایی و قطع 
زنجیره بیماری، خوشه های مبتلایان جدید 

مورد بررسی و ارزیابی صورت گرفت.
دکتر احمد چنگایی با اشاره به اینکه، متأسفانه 
عادی انگاری، بعضاً سهل انگاری و شرکت در 
مراسمات عروسی پاشنه آشیل ابتلای به کرونا 
طی روزهای اخیر اســت، گفــت: با توجه به 
شیوع ویروس جهش یافته )کرونای انگلیسی( 
اگر مردم شیوه نامه ها و پروتکل های بهداشتی 
را رعایت نکنند خطرات ناشــی از این ویروس 

منحوس بسیار بیشتر و شدیدتر از ویروس قبلی 
خواهد بود.

دکتر چنگایی با ابراز نگرانی از کاهش رعایت 
پروتکل های بهداشــتی و اســتفاده از ماسک 
توســط مردم و اصنــاف در کل شهرســتان 
بندرخمیر، افــزود: ویروس کرونای جهش یافته 
در شهرســتان بندرخمیر پخش شده است و از 
همه مردم خواست تا پروتکل های بهداشتی را با 
حساسیت جدی رعایت کنند، که مهم ترین راه 
رهایی از این بیماری رعایت پروتکل ها و شیوه 

نامه ها می باشد.
وی با بیان اینکه مرگ و میر ناشــی از ویروس 
جهش یافته کرونای انگلیسی فراتر از حد تصور 
است، هشدار داده، و اظهار داشت: امیدواریم که 

مردم کرونای جهش یافته را شــوخی نگیرند و 
با دقت تمام در مراعات پروتکل های بهداشتی 
جلوی شــیوع بیشــتر این ویروس در سطح 
شهرســتان را بگیرند و از سفر، مسافرت های 
و  عروسی  مراســمات  برگزاری  غیرضروری، 

عزاداری به شدت خودداری کنند.
مدیر شبکه بهداشت و درمان شهرستان بندرخمیر 
گفت: در حــال حاضر ویــروس در گردش، 
کرونای جهش یافته انگلیسی است و اگر طغیانی 
شود همه را درگیر می کند و انتظار داریم همه در 
کنار هم با همدلــی و همکاری در جهت حفظ 
سلامت شهر و عزیزانمان و جلوگیری از شیوع 
بیماری همه مسایل و پروتکل های بهداشتی را 

رعایت کنند.

ابتلای 6 نفر به کرونای جهش یافته انگلیسی در یکی از شهرهای بندرخمیر
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گروه گزارش // مردمان دریا دل هرمزگانی 
در آخرین شــب از ســال دارای آداب و 
رســوم خاص و ویژه از جمله رفتن به دریا، 
برافروختن آتش، قاشــق زنــی و تعریف 
چیچکا و خوردن غذای محلی اســت که با 

فرهنگ آنها در هم تنیده شده است.
  آداب و رســوم هر سرزمین آینه ای از 
تجلی زندگی گذشــتگان هر سرزمین به 
شــمار می رود که مانند ارثیه ای از آبا و 
اجداد مردمان کهن به نسل های امروزی 

به یادگار مانده است.
مردمان ایران زمین میراث هایی متمدن، 
غنی و بر خواســته از فرهنگ اسلامی و 
ایرانی دارند که از نیــاکان خود به ارث 
برده انــد و تا آنجایی که به دور از خرافه 
گری و تخیلات باشــد بــه آن احترام 
قائل هســتند و توانسته اند در این عصر 
الکترونیک ارتباط خوبی میان ســنت و 

زندگی الکترونیکی بر قرار سازند.
در کشور ما هر ساله پایان سال شمسی 
و آغاز ســال نو همراه با آداب و رسوم 
خاصی بوده که یکی از آنها جشن های 
چهار شــنبه سوری اســت که این آیین 
در غروب سه شــنبه و روز چهار شنبه 
به اشکال مختلف در اقصی نقاط کشور 

برگزار می شود.
چهارشنبه سوری که به جشن چهارشنبه 
پایان سال و شــب چهارشنبه سرخ نیز 
شهرت دارد از دو واژه چهارشنبه که نام 
یکی از روزهای هفته بوده و ســوری به 
معنای جشن و شادی بوده قرن هاست که 

در ایران زمین متداول بوده است.

قاشق زنی، آتش افروزی و از روی بوته 
آتــش پریدن و خواندن زردی من از تو، 
ســرخی تو از من، خرید آجیل مشکل 
گشا، فالگوش ایستادن و از گفتگوهای 
عابرین تفأل زدن، ترنابازی و فال بولونی 

از رسوم این شب به شمار می رود.
 مردمان دریا دل هرمزگانی نیز مانند سایر 
نقاط کشور در آخرین شب از سال دارای 
آداب و رســوم خاص و ویژه از جمله 
رفتن به دریا، برافروختن آتش، قاشــق 
زنی و تعریــف چیچکا و خوردن غذای 
محلی است که با فرهنگ آنها در هم تنیده 

شده است.
زندگی و فرهنگ مردمان ســاحل نشین 
هرمزگانی با دریا گره خورده و در آخرین 
چهارشنبه سال نیز به صورت دسته جمعی 
به دریا می روند و با گفتن بسم الله الرحمن 
الرحیم پا در آب های گرم و شور خلیج 
فارس و عمان می گذارند و مدتی در آب 

دریا می مانند و آب تنی می کنند.
در سال های گذشته که خبری از ویروس 
منحوس کرونا نبود از استان های همجوار 
هرمزگان مانند جنوب کرمان نیز خودشان 
را برای چهارشنبه آخر سال به هرمزگان 
می رساندند و معتقد بودند که با آب تنی 
در دریا خودشان را یک سال از بلاهای 

جسمی و روحی بیمه کنند.
آییــن آب تنــی در دریــا بــا گفتن 
بسم الله الرحمن الرحیم آغاز و با فرستادن 
صلــوات بر حضرت محمــد و خاندان 
پاک و مطهرش پایان می یابد و چنانچه 
شــخصی به هر دلیلی نتواسته که به دریا 

برود مقداری از آب دریا را در بطری قرار 
داده و به منزلشان می برند.

 از نظر علمــی آب دریا مانند آبگرم ها 
خاصیت درمانی دارد و مردمان دیار نخل 
و شــرجی بر این باورند که با آب تنی 
در آب دریا در آخرین چهارشــنبه سال 
تمام امراض از آنها دور می شود؛ بعد از 
بازگشت به خانه هایشان با آب شیرین 
بدن خود را می شویند که به اینکار»هو 

شیرینی« می گویند.
گروهی از ســاحل نشــینان هرمزگانی 
آخرین چهارشــنبه سال خود را در کنار 
دریا می گذرانند گروهی دیگر نیز به خانه 
بزرگان فامیل رفته و به دور آتش حلقه 
می زنند و پــدر بزرگ و مادر بزرگ که 
در گویش محلی به آنها بپَ گَپو و مُم گَپو 
می گویند برای سایر افراد خانواده چیچَکا 

تعریف می کنند.
با جشن و پایکوبی چهار شبه آخر سال را 
به پایان می رسانند و با گفتن زردی من از 
تو سرخی تو از من مشکلات و بیماری 
ها را به دست آتش می سپارند و سرخی، 

گرما، نور و نیرو را از آتش می گیرند.
هر چند که سال جاری ویروس منحوس 
کرونا گریبان گیر مردم جهان شــده اما 
بازخوانــی آداب و رســوم مردمان هر 
ســرزمین باعث زنده نگه داشتن یاد آن 
آیین ها می شــود که به امید چهارشنبه 
سوری سال آینده ویروس منحوس کرونا 
مهار و یا نبود شده باشد و جشن آن را در 

کنار دریای خلیج فارس بگیریم./هرمز 

نگاهی به آداب و رسوم هرمزگانی ها در چهار شنبه آخر سال؛

رفتن به دریا؛ رسم دیرینه ساحل نشینان 
در آخرین چهار شنبه سال


